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STONAVA – Hned z kraje letošního 
roku byl na stonavské šachtě podán 
zlepšovák, který je horkým favoritem 
v nové kategorii soutěže pro pracov-
níky zapojené do projektu Continuous 
Improvement – o nejpřínosnější 
námět. Radomil Kisza (57) navrhl 
úpravu „nosatých“ vagonů, aby se daly 
používat pro transport rubaniny z jižního 
na severní závod. Úspora je 8,6 milionu 
korun, což je rekord na Dole ČSM 
a snad i v celém revíru OKD.

„Máme dvaadvacet vagonů z tři-
adevadesátého roku, za celou dobu 
najely pár kilometrů, stály v suchém 
prostředí, nejsou napadeny rzí 
a vypadají jako nové. Upalujeme 
u nich přečnívající nosy a nahrazuje-
me je rovným plechem. Nosy naopak 
po úpravě přivařujeme na opačnou 
stranu, takže dostaneme velko-
kapacitní vůz s rovným předkem 
i zadkem,“ upřesnil zámečník 
z provozu důlní dopravy Kisza s tím, 
že s kolegy Vladislavem Bijokem 
a Rudolfem Ociepkou dělají jednu 
úpravu za směnu. Náklady na mate-
riál? Stokoruna. uzi

Podrobnosti na straně 3

KARVINÁ – Také horníci z Dolu 
Karviná nosí ochranné brýle. 
Povinnost chránit si celosměno-
vě zrak byla na karvinsko-orlov-
ské šachtě zavedena k 1. únoru 
a týká se stejně tak vlastních 
zaměstnanců dolu, jako pracov-
níků dodavatelských organiza-
cí, návštěv, kontrolních orgánů 
a dalších. 

Na výběr jsou čtyři
druhy ochranných
brýlí nebo přilba

s integrovaným štítem.

Výjimkou jsou důlní praco-
viště, kde je kvůli zhoršeným 
mikroklimatickým podmínkám 
nebo jiným vlivům snížená vidi-
telnost. I na těchto pracovištích 
jsou ale pomůcky pro ochranu 
zraku nutné při všech činnos-
tech, při nichž může dojít k po-
ranění očí odletujícím materiá-
lem nebo u nichž je používání 
brýlí nebo očních štítů přede-
psáno jinými předpisy, normami 
a nařízeními.

Obdobně je defi nováno používá-
ní ochrany zraku na povrchových 
pracovištích.

O nových pravidlech v oblasti 
používání pomůcek pro ochranu 
zraku se hovořilo na únorovém 

bezpečnostním aktivu Dolu Kar-
viná, který se uskutečnil ve čtvr-
tek 10. února.

Pracovníci šachty mají při volbě 
nejvhodnější ochrany očí výběr ze 
čtyř druhů ochranných brýlí. Ved-
le klasických se straničkami jsou 
k mání dva druhy brýlí s ochran-
ným rámečkem proti vstupu pra-
chu z boku a s uchycením na gumu 
pro práci v náročných podmín-
kách. Používat lze speciálně 

upravené ochranné brýle s nasta-
vitelnými straničkami, které lze 
nasadit na dioptrické brýle. 

Další volbou jsou ochranné přilby 
s integrovaným očním štítem, které 
pracovníci důlních provozů fasují 
v rámci pravidelné výměny ochran-
ných pomůcek. V současné době jde 
hlavně o přilby typu Protektor 2000 
od anglického výrobce, zkoušeny 
jsou také vzorky od fi rmy 3M.

Pokračování na straně 2

OSTRAVA – Nemalý mediální zájem 
doprovázel představení plánů Na-
dace OKD pro čtvrtý rok jejího 
působení. I daleko za hranicemi 
hornického kraje se lidé dozvědí, 
že druhá největší fi remní nadace 
v Česku bude rozdělovat ve čty-
řech grantových programech – Pro 
zdraví, Pro budoucnost, Pro radost 
a Pro Evropu – rovných 60 milionů 
korun. Až desetimilionová částka 
půjde na chráněné dílny a zaměst-
návání postižených; jejich podpora 
je prioritou tohoto roku!

Příspěvky v minulosti
získaly také projekty

pracovníků OKD,
jako cvičiště pro psy

či baseballové hřiště.
„Podle statistik je v naší repub-

lice kolem milionu lidí s nějakým 
postižením, což je prakticky kaž-
dý desátý člověk u nás. A v mo-
ravskoslezském regionu je v evi-
dencích pracovních úřadů až 
deset tisíc hendikepovaných ne-
zaměstnaných, tedy téměř třináct 
procent všech uchazečů o práci,“ 
vysvětloval důvody „zvýhodnění“ 

chráněných dílen Jiří Suchánek, 
ředitel NOKD. Ty při dřívější 
podpoře takových projektů po-
mohly i bývalým horníkům vyřa-
zeným po úrazech.

„Chráněné dílny se budou na-
víc potýkat s omezením státních 
dotací. Chceme jim proto podat 
pomocnou ruku, aby nemusely 
rušit pracovní místa. Naopak, 

aby ještě nějaká navíc vytváře-
ly,“ pokračoval mluvčí NOKD 
Vladislav Sobol. Také upozor-
nil, že podat přihlášky do všech 
grantových programů je třeba 

elektronickou cestou do půlnoci 
25. března.

V první květnové dekádě zased-
nou výběrové komise. Měsíc poté 
by měli žadatelé vědět, kdo příspě-
vek získá, a kdo ne. „Za poslední tři 
roky uspělo 790 projektů z celkové-
ho počtu 3200 podaných. Většina 
byla ze severní Moravy a Slezska, 
kde zůstává až osmdesát procent 
všech nadací rozdělených fi nancí,“ 
poznamenala zástupkyně ředite-
le NOKD Lenka Marková s tím, že 
podporu na smysluplné projekty 
mohou dostat i organizace, ve kte-
rých působí zaměstnanci OKD. Už 
dříve se tak stalo.

Nejvyšší objem – 27 milionů – 
letos NOKD dá na program Pro 
zdraví (kam spadají chráněné díl-
ny a pracovní integrace hendi-
kepovaných). Do programu Pro 
budoucnost půjde 18 milionů, 
do programu Pro radost o polo-
vinu méně. „Šest milionů pak 
do programu Pro Evropu, kterým 
jako jediní u nás pomáháme nezis-
kovkám či obcím získávat peníze 
z evropských fondů. Díky našemu 
grantu v řádech desetitisíců mo-
hou čerpat až desetimilionové do-
tace,“ řekl Suchánek. Radek Lukša

Lenka Marková, Jiří Suchánek a Vladislav Sobol představili letošní plán NOKD novinářům.
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Vagonový zlepšovák ušetří 
Dolu ČSM přes osm milionů!

Prevence proti úrazům očí na šachtách
Na Dole Karviná bylo zavedeno od 1. února celosměnové používání ochrany zraku

Nadace OKD opět podpoří potřebné
Letošní granty v celkové hodnotě 60 milionů korun pomohou seniorům, kultuře, přírodě i dětem. Šestina fi nancí půjde na chráněné dílny

Bezpečnostní heslo na únor:

„Dávej pozor, kam šlapeš
a co děláš!“

Nejlepší z Paskova 
Parta Petra Zemana za dva měsíce 

nakopala téměř 60 tisíc tun

strana 2

Klukům nabízíme důlní profese
Horničtí učni nemají problém 

pozvat holku na kafe. Vydělají si!

strana 4

Nyní do dolu jen s ochrannými brýlemi! Na závodě ČSA Dolu Karviná je lze nafasovat u sklad-
nice Květoslavy Gadowské.

Radomil Kisza předvádí zlepšovák, který šachtě ušetří více než osm milionů korun.
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Zeman kopal dva měsíce nejvíc
Podmínky v původně problematickém porubu 059 605 se v závěru roku zásadně změnily k lepšímu

Nový kombajn pro „střední“ ražby ukrajuje první metry

Hornické školství zažívá renesanci
OKD podepsala se Střední školou v Havířově-Šumbarku na Sýkorově ulici dohodu o spolupráci

STAŘÍČ – Bezkonkurenčně nejlepší 
výsledky v posledním měsíci roku 
minulého i v prvním toho letošní-
ho měl v rubání na Dole Paskov ko-
lektiv hlavního předáka Petra Ze-
mana z úseku T4 vedoucího Pavla 
Balona. V porubu 059 605 s prů-
měrnou mocností 1,10 metru nako-
pal za prosinec 26 416 tun a v led-
nu dokonce 32 577 tun!

V posledních dvou měsících se 
výkon party pohyboval mezi 22,05 
a 24,18 tunami na směnu. „Prosin-
cová odrubaná plocha činila 16 606 
a lednová 21 484 metrů čtvereč-
ních. Skutečně se Zemanovci uká-
zali. Jejich výkony byly pro podnik 
v závěru starého roku a počátkem 
nového velkým přínosem,“ chválil 
paskovský závodní Jiří Hůla.

„A to, když jsme tam loni v dub-
nu začínali, vypadalo to na dost těž-
kou těžbu. Například jsme přibírali 
až dvacet centimetrů stropu,“ kon-
statoval hlavní předák s tím, že ve-
dení šachty vyšlo jeho partě vstříc 
a do mechanizovaného sekcového 
porubu pořídilo nový pluh. Lepší 
technika však nepomohla, když se 
v létě objevila tektonika.

„V červnu, červenci a srpnu jsme 
stříleli až 120 děr za čtyřiadvacet 
hodin. Museli jsme zkrátit porub-
ní frontu o 34 sekcí. Koncem roku 

kolektiv zase rubání prodlužoval 
na původní délku se 110 sekcemi. 
Stěna se nakonec ukázala jako vel-
mi dobrá, jeli jsme v čistém uhlí,“ 
řekl Zeman s tím, že z porubu 
059 605 má pět limitních výkonů.

V prvním únorovém týdnu dali 
jeho chlapi tomuto pracovišti sbo-
hem, měli dokopáno. „Už se stě-
hujeme z Chlebovic na Staříč, tady 
kolektiv čeká stěna 272 v 084. sloji 
vybavená sekcemi Glinik,“ přiblížil 
Zeman, který je hlavním předákem 

dvanáctým rokem. Na Důl Paskov 
přešel z utlumované Dukly podob-
ně jako jádro jeho party.

„Děláme spolu strašně dlouho, pa-
tříme k věkově starším kolektivům. 
Samozřejmě mezi nás zapadli i pas-
kovští havíři. Celkem to šlape…“ dodal 
Zeman. Technologii na pracovištích 
mu pomáhá udržovat úsekový mecha-
nik Ladislav Weiser, směnoví předáci 
jsou Radek Hladík, Roman Pavelka, 
Petr Štylner, Miroslav Kornuta a Petr 
Nedabýlek. Radek Lukša

STONAVA – Čelbový kolektiv hlavního předáka Richarda 
Goreckého dostal pro ražbu výdušné třídy budoucího porubu 
391 000 – vůbec prvního porubu ve 39. sloji pole Dolu ČSM 
– nový razicí kombajn SM 160. Dvaačtyřicetitunový kolos 
německé fi rmy IBS dostala šachta vcelku.

„Do vyražení prvního metru trvalo tři týdny, než jsme ho 
v povrchové dílně rozmontovali, po dílech dopravili do dolu 
a za asistence zástupců výrobce zase zkompletovali,“ uvedl 
mechanik provozu příprav Jan Zuba s tím, že novinka v revíru 
i v českém hornictví je určena pro střední podmínky.

Nejvyšší výkon kombajnu SM 160 na řezném orgánu je 
160 kW. „Maximální pevnost hornin je 100 Mpa, optimálně 
pak 80 Mpa v úklonech až do osmnácti stupňů,“ řekl mecha-
nik závodu Radim Mikula. Výhodou je, že mašina nepotřebuje 
posilovací kompresor – užívá ke zkrápění vodu a vzduch.

Podrobněji o novince také v Horníku 47/2010. uzi

HAVÍŘOV – Je to defi nitivně stvrzeno. 
Ve střední škole v Havířově na Sý-
korově ulici se budou od září vy-
učovat dva nové tříleté učební obo-
ry – elektrikář pro důlní provozy 
a zámečník pro důlní provozy. Svý-
mi podpisy pod dohodu o spolu-
práci to v pátek 11. února potvrdili 
Radim Tabášek, personální ředitel 
OKD, a Josef Říman, ředitel školy.

„V souvislosti s perspektivou těž-
by v našem revíru a nákupem nové 
důlní technologie potřebujeme mla-
dé školené horníky. Proto po vzoru 
SŠTaS v Karviné, kde máme 74 bu-
doucích důlních zámečníků a důl-
ních elektrikářů, podporujeme ote-
vření dalších dvou tříd na Střední 
škole v Havířově-Šumbarku,“ zdů-
vodňuje dohodu Tabášek.

„Jsme rádi, že se naše škola s še-
desátiletou tradicí vrací k výuce 
hornických oborů. Ty se tady vy-
učovaly čtyři desetiletí, takže ne-
bude žádný problém na tyto zkuše-
nosti navázat,“ říká Říman.

„Myslím si, že s podporou OKD, 
která mj. poskytne učňům v průbě-
hu tří let celkem 30 tisíc korun sti-
pendia a následně je přijme do za-
městnaneckého poměru, nebude 
problém třídy naplnit potřebným 
počtem žáků. K tomuto optimismu 

mě vede fakt, že při nedávném Dni 
otevřených dveří se o tyto profe-
se vážně zajímali kluci i jejich ro-
diče nejen z Havířova, ale také 
Frýdku-Místku, Orlové, Petřvaldu, 
Nýdku...“

V souvislosti s nedávno pode-
psanou dohodou o spolupráci při 
zabezpečování výuky žáků v uve-
dených důlních oborech nyní ško-
la zpracovává potřebné vzdělávací 
programy a připravuje se na zahá-
jení výuky. Společnost OKD pak 
kromě jiného organizuje nábor 
žáků a připraví podmínky, včetně 
instruktorů, pro odborný výcvik 

učňů na povrchových pracovištích 
dolů.

„Obory, které nabízíme, pat-
ří mezi tradiční a jejich absolven-
ti mají jistotu dobrého uplatnění 
na trhu práce. Věřím, že si to rodi-
če i žáci uvědomí a o hornické obo-
ry u nás bude mezi žáky stejně vel-
ký zájem, jako tomu je v Karviné,“ 
uzavřel ředitel havířovské školy Jo-
sef Říman.

Žáci devátých tříd mají ještě při-
bližně měsíc na to, aby se rozhod-
li, na které střední školy a učiliště 
pošlou přihlášky. Rozeslat je musí 
do 15. března. Josef Lys
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Hlavní předák na nyní už minulém pracovišti v porubu 059 605.

Tři základní druhy ochranných brýlí, které se používají na Dole Karviná.

Radim Tabášek (vpravo) s Josefem Římanem při podpisu dohody o spolupráci mezi OKD 
a SŠ v Havířově-Šumbarku.

Novinka ještě na povrchu před rozložením a popuštěním do dolu.

Co říkáte na Nadaci OKD? Jsme na ni hrdí, jen tak dále!

STONAVA – Čtvrtým rokem patří k životu (nejen) na severní Moravě a ve Slezsku na-
dace, kterou založila a jedním procentem z každoročního zisku také fi nancuje OKD. 
Podpořila už stovky projektů; výsledky jsou viditelné ve městech, vesnicích i volné 
přírodě, většina je ale „skryta“ v srdcích lidí, jimž pomohla, zlepšila prostředí, životní 
podmínky… Zeptali jsme se proto na Dole ČSM: 

Co říkáte na Nadaci OKD? Koho by měla více podporovat?

Kazimír Szajter (49)
předák elektroúdržby:

Je to záslužná věc, 
určitě se to nedá 
hodnotit jinak než 
pozitivně. Z publi-
kovaných projektů 
vím, že toho udělala 

skutečně hodně. Taky se postarala 
o popularizaci OKD u veřejnosti, že 
nejsme jenom umazaní havíři. Z nezis-
kových organizací, kterým pomáhá, by 
měly dostávat nejvíce ty, které pracují 
s dětmi a mládeží.

Ervín Bardoň (48)
vedoucí důlní dopravy:

Když maminka ležela 
v havířovské nemocni-
ci, měli tam postele 
pořízené díky Nadaci 
OKD. Byl jsem hrdý, že 
je tam OKD. Nadace 

tak kromě pomoci zviditelňuje hornický 
stav vlastně v celospolečenském dění. 
Je jasné, že fi rma nedává miliony jenom 
do technologií s vidinou zisků, myslí 
i na společenskou odpovědnost.

Zbigniew Grochol (40)
zástupce předáka slaboproudařů:

Vím o těch grantech, 
četl jsem o tom, 
i když u nás na Jab-
lunkovsku si zrovna 
nic z podpory NOKD 
vybavit nedokážu. 

Peníze by měla nadace dávat více 
na dětské aktivity, které by zaměst-
naly děti, aby nelumpačily. A taky 
na nemocné a postižené, protože stát 
se v poslední době moc nestará, spí-
še takovým lidem pořád jen ubírá…

Jiří Vališ (30)
narážeč severního závodu:

Výborná věc! Sám 
jsem se s žádným 
projektem ještě 
nesetkal, ale jsem 
rád, že firma, u které 
dělám, nemyslí jen 

na podnikání, ale také na dobročin-
nost. Nikdy nevíš, kdy se dostaneš 
mezi ty, co budou odkázáni na pomoc 
druhých. Nadace OKD by se měla 
zaměřovat více na lidi po úrazech, 
na nemocné, a to i bývalé horníky.

Ilona Konderková (50)
obsluha lampovny:

Dozvídám se o tom. 
Je v pořádku, že 
nadace dává peníze 
na podporu lidí, 
kteří se ne vlast-
ní vinou ocitnou 

v těžké životní situaci. Takoví si pomoc 
zaslouží. Asi by měla spolupracovat 
hodně s Občanským sdružením svatá 
Barbora, když už ji OKD vymyslelo. 
„Barborku“ si bohužel někteří lidé, 
nejenom na naší šachtě, pletou právě 
s Nadací OKD. uzi
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Dokončení ze strany 1

„Pomůcky pro ochranu zra-
ku nejsou na šachtě samozřej-
mě žádnou novinkou. Rozdíl je 
v tom, že zatímco dosud je mu-
seli mít pracovníci u sebe pro po-
užití při pracích, které by moh-
ly ohrozit zrak, nyní je musí 
mít nasazeny po celou dobu 
pracovního výkonu,“ upřesnil 

bezpečnostní technik Marek Ku-
čera. O novince se mezi chlapy 
diskutuje. Důlní záchranáři, kte-
ří berou ochranu zdraví horní-
ků jako své poslání, ji přijímají 
s pochopením. „Je to určitě dob-
rá věc. Úrazů očí už bylo na dole 
dost!“ shodli se členové jednotky 
ZBZS ze závodu ČSA Dolu Kar-
viná. bk

Nejlepší kolektivy v bezpečnosti 
OSTRAVA – V lednu  pracovalo v OKD celkem 123 kolektivů, z toho bylo 24 
rubáňových, 86 přípravářských a 13 kolektivů vybavování a likvidace.
Bez pracovních úrazů pracovalo 94 kolektivů, z toho:

• na Dole Darkov dva kolektivy rubání, 20 kolektivů příprav a jeden kolektiv 
vybavování a likvidace,

• na Dole Karviná pět kolektivů rubání, 21 kolektivů příprav a pět kolektivů 
vybavování a likvidace,

• na Dole Paskov čtyři kolektivy rubání, 15 kolektivů příprav a dva kolektivy 
vybavování a likvidace,

• na Dole ČSM tři kolektivy rubání, 13 kolektivů příprav a tři kolektivy vybavování 
a likvidace. Petr Svrčina

Prevence proti úrazům očí na šachtách
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Vagonový zlepšovák ušetří přes osm milionů!
Pro dopravu uhlí z jižního závodu na severní není třeba kupovat nové velkoprostorové vozy, stačilo upravit ty „nosaté“

Důl ČSM pošle část nakopaného uhlí na povrch Dolem Darkov
Novinky v odtěžení mají znamenat méně poruch a více plynulosti i času pro kontrolu či údržbu všech zařízení, což se projeví vyšší bezpečností
STONAVA – Velké věci chysta-
jí v následujících měsících pro 
zlepšení odděleného odtěžení 
energetického a koksárenského 
uhlí na Dole ČSM. Nová „pásov-
ka“ má zjednodušit transport ru-
baniny mezi lokalitami, na závo-
dě Jih budou pro odlehčení skipu 
na Severu využívat svislý zásob-
ník a část ve Stonavě nakopaného 
uhlí poputuje na povrch i soused-
ním Dolem Darkov. 

„Dobýváme v současnosti jak 
uhlí vhodné pro koksování, tak 
uhlí energetické. Proto je nutné 
provádět těžbu selektivně neboli 
odděleně. Stávající možnosti pro 
množství vytěženého uhlí však 
omezuje jak kapacita těžby ski-
pu, tak svoz vytěženého uhlí se-
verojižním překopem po koleji ze 
závodu Jih na Sever,“ vysvětloval 

Miloš Kuchtíček z útvaru hlavní-
ho inženýra podniku.

Už vloni pro zlepšení situace 
začali na stonavské šachtě sta-
vět okruh odtěžení energetického 
uhlí pásovými dopravníky z Jihu 
na Sever. Na prvním uvedeném 
závodě to jsou překopy 540 23 
a 5206 s celkovou délkou 1290 
metrů. V důlním poli druhého 
závodu pak překopy 4528 a 5205 
dlouhé dohromady 650 metrů. 
Propojení odlehčí jižanskou těžbu 
z oblasti 2B. a 3. kry.

„Kvůli dosažení plynulosti 
těžby do skipu na Severu bude-
me v důlním poli na Jihu budo-
vat i svislý zásobník surového 
uhlí s kapacitou okolo dvou tisíc 
tun,“ upřesnil Kuchtíček s tím, 
že jen v letošním roce do těch-
to prací investuje stonavská 

šachta přibližně 180 milionů 
korun. A dalších 76,6 milionu 
spolkne propojení pásového od-
těžení z 0. kry na vedlejší Důl 

Darkov. „K tomu je například 
zapotřebí ražba devadesáti me-
trů překopu včetně dvou vidlic 
a jednoho kříže a také přestavba 

hrázových objektů. Důlní díla 
5000/1 v našem podniku a 2004 
a 2003 na darkovské šachtě vy-
bavíme pásovými tratěmi v dél-
ce jednoho a čtvrt kilometru. 
Zajistíme tam i všechna po-
třebná zařízení pro napájení 
elektrickou energií,“ přiblížil 
Kuchtíček.

Výsledkem má být plynulejší 
a méně poruchové odtěžení z do-
bývacího prostoru Dolu ČSM a se-
lektivní těžba uhlí vhodného pro 
koksování na úpravnu na závodě 
Sever. „Taktéž nesmíme zapome-
nout na skutečnost, že snížením 
vytížení stávajícího dopravního 
zařízení získáme více času po-
třebného pro kontrolu a údržbu. 
To se projeví vyšší bezpečností,“ 
dodal Kuchtíček.

 Radek Lukša

Na čelbách zaznamenali dobrý vstup do nového roku
ZÁVOD JIH – Po loňském roce, kdy 
se přípravářům na závodě Jih 
nedařilo, zaznamenali od nové-
ho roku výkony hodnocené jako 
úspěšné. Lednových 390 metrů 
sice nebyl žádný rekord, ale pře-
sto měli deset metrů nad technic-
ký režim a pětačtyřicet metrů nad 
DTP pro daný měsíc.

„Na dosažené metráži se podíle-
lo pět kmenových a tři dodavatelské 
kolektivy. Celý leden byl, a také únor 
ještě je, ve znamení křížů, zarážek, 

vytáčení, rozvíjení ražeb,“ řekl ve-
doucí jižních přípravářů Jiří Korbel 
s tím, že od druhého měsíce je posí-
lily i dvě čelbové osádky ze Severu.

A jak si vedly některé „domov-
ské“ kolektivy? Raziči Martina 
Kufy přesedlali z kombajnů na kla-
siku a chystají se na prorážku bu-
doucího rubání 332 206. Parta 
Vladimíra Vereše zvládla ražbu 
v úpadu až patnácti stupňů a chce 
na díle 332 226/1 postupovat i nad 
šest metrů denně.

Kolektiv Vlastimila Havlase se 
na úvodní třídě budoucího poru-
bu 300 300 skvěle vypořádal s pra-
videlným odvodňováním stařin, 
vybudoval kříž a jde na prorážku. 
Dodavatelé od Alpexu hlavního 
předáka Grzegorze Soboczyńského 
skončili s obfárávkou nového poru-
bu 402 302/3.

Chlapům od Piotra Jasińského 
to ve ztížených geologických pod-
mínkách moc nešlo, ale podle Kor-
bela „budou chtít ukázat, co umí“. 

Kolektiv Waldemara Pasika připravu-
je úvodní třídu porubu 401 327 pro 
vysoký POP 2010 – a to s výškou 4,5 
metru a celkovou šířkou 9,5 metru.

Severské přípravářské osádky 
přestěhované na Jih jsou v oblasti 
37. sloje. „Kmenový kolektiv Víti 
Kuxe bude po stavbě klenutého 
kříže razit dílo 371 280/2 s pomocí 
popácké technologie. Kolektiv Pol-
carba od Krzysztofa Lebského má 
ražbu 437 21 s klasikou,“ zakončil 
Korbel. uzi

ZÁVOD SEVER – Když koncem led-
na pracovníci týmu trvalého zlep-
šování vybírali na závodě Sever 
schránku s náměty, netušili, že na-
razili na zlatou žílu. Karta nazvaná 
„Úprava velkoprostorových vozů“ 
na první pohled vypadala celkem 
běžně a nenápadně. Popisovaná 
problematika jim byla cizí, a proto 
postoupili nápad na posouzení člo-
věku nejpovolanějšímu.

Přínos Kiszova nápadu
překročil o 100 procent
nejvyšší úsporu z loňska.
Byl jím vedoucí provozu důlní do-

pravy Ervín Bardoň, jenž je sám au-
torem několika přijatých zlepšováků. 
Ten přiběhl za chvíli s rozzářenýma 
očima. „Chlapi, tak tomu říkám gól!“ 
plál nadšením. Laikům, nezasvěce-
ným do záležitostí důlní dopravy, 
musel poskytnout důkladné vysvět-
lení nápadu. Oč se tedy jedná?

Pracovník důlní dopravy Kis-
za navrhnul řešení problému, 
jenž delší dobu trápí jeho i kole-
gy. Odtěžení ze závodu Jih je za-
jišťováno kolejovou dopravou 

pomocí velkoprostorových vozů. 
Tyto uhelné vagóny jsou v provo-
zu značnou dobu, jejich technický 
stav odpovídá věku, mají najeto té-
měř půl milionu kilometrů a jsou 
už značně poruchové. Kisza přišel 

na to, jak zajistit dvaadvacet zá-
novních vozů pro odtěžení.

V minulosti byl totiž pro přetě-
žování rubaniny pořízen uvede-
ný počet vagonů. Byly určeny pro 
přímý úsek kolejové trati mezi 
zásobníky, zaměstnanci dopravy 
jim začali říkat „nosaté“. Jejich 
konstrukce nicméně neumožnila 
nasazení na trasu odtěžení ze zá-
vodu Jih kvůli malým poloměrům 
kolejiště. Právě „nosy“ velkopro-
storových vozů způsobovaly vy-
padávání z  trati v zatáčkách. 
Nyní se však díky skladbě poru-
bu přetěžování mezi zásobníky 
nevyužívá a „nosatá“ souprava 
zůstala odstavena na vedlejší ko-
leji. Kiszu napadla jednoduchá 
myšlenka: „Upravme je a vyměň-
me nejvíce opotřebované vozy 
v nasazených soupravách pro od-
těžení z Jihu.“

V rekordní době – do tří dnů od po-
dání karty – provoz dopravy zahájil 
uskutečňování tohoto nápadu. V sou-
časné době Kisza se spolupracovníky 
již upravil prvních pět. Po zkouškách 
se prokázalo, že tyto vagony plně na-
hradí doposud používaný typ a šly 
do provozu. Pro důlní dopravu to zna-
mená zisk dvaadvaceti téměř nových 
vozů v perfektním stavu, které mají 
najeto pouze několik desítek kilome-
trů – a to jen za cenu tří směn a pár 
stovek korun za materiál na jeden 
vůz. Pořizovací cena jednoho nového 
vagonu je cca 400 tisíc korun. Celko-
vou úsporu tohoto řešení tak lze vy-
číslit na 8,6 milionu korun.

Nejvíce opotřebené vozy pro-
to mohou být staženy z provozu 
a v dílně je čeká oprava. Po ní pak 
budou sloužit jako záloha v případě 
potřeby přetěžování.

Luboslav Pomothy, asistent VPCI

Instalace nových pásových tratí zlepší a zrychlí odtěžení.

Důlní dílna na Severu, kde zlepšovatel s kolegy upravuje vozy.

Vpravo původní „nosatý“ velkokapacitní vůz, vlevo po úpravě.
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Limitní výkony jsou
už i pro dodavatele
OSTRAVICE – Zajímavou – a motivační – 
zprávu vyslechli hlavní předáci stonavské 
šachty na poradě s vedením podniku 
na Ostravici. Na rozdíl od dřívějška mohou 
od února 2010 dávat přihlášky k limitním 
výkonům nejen kmenové, ale také dodava-
telské kolektivy! Do statistiky „limiťáků“ to 
bezesporu promluví výrazným způsobem.

Na beskydském čerstvém vzdu-
chu se rovněž vyhodnocovaly limitní 
výkony z ledna. V rubání jich dosáhli tři 
z pěti přihlášených. „Parametry splnili 
na úctyhodných 124,45 procent horníci 
kolektivu Karla Szczotky z úseku vedeného 
Karlem Pochopněm. Od loňského srpna 
bojovali přitom v porubu 300 318 se 
zatlačenými chodbami. Až v prosinci se 
jim podařil první limitní výkon, na 114,1 
procenta. V lednu to tedy bylo ještě lepší,“ 
informoval Jiří Minarčík z útvaru výrobního 
náměstka Dolu ČSM. Situace v rubání 
podle něj nebyla v uplynulém roce dvakrát 
růžová. Dokazuje to i 39 podaných 
přihlášek k „limiťákům“ od července 
do prosince 2010, přičemž splněno hlásili 
hlavní předáci jen šestkrát!

Na čelbách v prvním měsíci letošního 
roku měli dva limitní výkony – oba v úseku 
vedoucího Petra Pavery. V kolektivu Vlas-
timila Havlase splnili na 126,2 procenta, 
ačkoliv se museli na čelbě vypořádat s pro-
sakováním vod. Martin Kufa se svými raziči 
naopak měnil kombajn za klasiku, a přesto 
dosáhli „limiťáku“ na 102,2 procenta.

„V únoru podalo přihlášky osm kolektivů 
včetně dodavatelů. Pokud je a ani ty ostatní 
tahle chuť nepřejde, vytvoříme si základy 
pro splnění úkolů,“ prohlásil Minarčík. uzi

Provoz DTS vybavil
první letošní rubání
ZÁVOD JIH – První letošní vybavovací akci 
má za sebou provoz důlně technických slu-
žeb (DTS) vedoucího Karla Kotrly. Nájezd 
rubání 402 302/2 byl sice až po uzávěrce 
této stránky, nicméně jisté je, že si všichni 
pěkně mákli. Ve stěně je 120 sekcí Fazos 
17/37, kombajn KSW 500, dopravníky 
R850 (porubový) a TH 700 TZF 800 
(podporubový) a odtěžení je na pásech TP 
630/1000. Kope tady kolektiv hlavního 
předáka Romana Valchaře.

„Práce probíhaly pod separátním větrá-
ním z úvodní třídy. Rubání jsme v termínu 
vybavili jen díky zapůjčení sekcí z Dolu 
Darkov a rozsáhlým opravám v několika 
dílnách SC,“ řekl Kotrla s tím, že zbývající 
počet sekcí překlízeli z dokopaného poru-
bu 401 505. Vlastní likvidaci tam provedli 
havíři od Romana Valchaře. Fazosy 17/37 
demontovali nadrobno. Vadné díly poslali 
na povrch k opravě. Kolektiv CZ Bastav 
pod vedením Jozefa Petyniaka se podílel 
v montážní komoře na opětovném skládá-
ní sekcí z renovovaných součástí. uzi
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Horničtí učni nemají problém pozvat holku na kafe
Kluci z oborů důlní elektrikář a důlní zámečník se díky spolupráci s OKD připravují na své budoucí povolání v nadstandardních podmínkách
KARVINÁ – V hodně nadstandard-
ních podmínkách se díky spolu-
práci s OKD připravují na své bu-
doucí povolání žáci Střední školy 
techniky a služeb v Karviné, kte-
ří se rozhodli pro hornické obory 
důlní zámečník nebo důlní elek-
trikář. Program výchovy nové hor-
nické generace běží na škole dru-
hým rokem a účastní se ho celkem 
čtyřiasedmdesát učnů, sedmatři-
cet v prvním a sedmatřicet ve dru-
hém ročníku. Převahu mezi nimi 
mají zámečníci, jichž je v prvním 
ročníku třiadvacet a ve druhém 
sedmadvacet.

Praxe na nejvyšší úrovni
Jak vysvětluje ředitelka SŠTaS Iva 
Sandriová, rozdíl ve vyučovacích 
podmínkách se týká především 
praktické přípravy ve druhém 
a do budoucna ve třetím ročníku 
studia, protože v žádném jiném 
oboru škola nemá tak silného 
partnera, jakým je OKD. V ostat-
ních oborech žáci chodí na praxe 
po jednom, po dvou a učitelé od-
borného výcviku dohlížejí na jed-
notlivé provozovny. V případě 
učňů hornických oborů jsou pod-
mínky zásadně jiné. Kluci chodí 

na praxi do dílen Centra servis-
ních služeb OKD (VOJ SC) v po-
četných skupinách, a tak s nimi 
mohou stále být i jejich učitelé, 
kteří je průběžně učí všem po-
třebným dovednostem.

Při praxi v dílnách
VOJ SC se kluci mohou

realizovat, cítí tu
perspektivu a motivaci.

„V případě dílen VOJ SC jde 
navíc o špičková pracoviště, kte-
rá na žáky působí už jen svojí ve-
likostí a vybavením. Mohou se tu 
realizovat, cítí perspektivu a moti-
vaci. Zaměstnanci dílen jsou chla-
pi z praxe, kteří své práci rozumí 
a mají autoritu. V klucích vzbuzu-
jí přirozený respekt a zároveň jim 
slouží jako takové správné chlapské 
vzory, které někteří z nich doma 
postrádají,“ popisuje Sandriová.

Není bez zajímavosti, že za praxi 
v dílnách OKD dostávají žáci odmě-
ny, a to vyšší, než stanoví školské 
zákony. Zatímco ty počítají s mini-
málním příjmem 15 korun na hodi-
nu, horníci vyplácejí učňům v prů-
měru 22 korun, takže si podle počtu 

odpracovaných hodin přijdou mě-
síčně i na 1400 až 1800 korun. Když 
k tomu přidají 1000 korun měsíční-
ho stipendia od OKD, nemají pro-
blém pozvat holku na kafe...

Škola chystá novinky
Termín 15. března, do kdy se mo-
hou absolventi základních škol 
hlásit na střední stupeň školské 
výuky, se kvapem blíží a také kar-
vinská SŠTaS se chystá na příjem 
nových žáků. Má jim co nabíd-
nout. Ať už skvěle vybavené počí-
tačové učebny, interaktivní tabule 
ve třídách, dílny s moderní tech-
nikou, jazykové učebny, či třeba 
tělocvičny, posilovny nebo ven-
kovní hřiště nejen pro výuku tě-
lesné výchovy, ale také pro tráve-
ní volného času. Samozřejmostí je 
školní jídelna, ale také bohatě vy-
bavený bufet, který zásobují žáci 
oborů kuchař a cukrář.

A vývoj ve škole dále pokračuje. 
Novinkou je výstavba nové zámeč-
nické dílny, která bude vybavena stro-
ji a zařízeními ze šachet, takže bude 
střižena přesně na míru žákům hor-
nických oborů. V přípravě je klubov-
na, kde budou žáci trávit případné 
delší přestávky. Rozšiřuje se bezdrá-
tový internet, díky němuž se lze kde-
koli na škole připojit k síti. Pracuje se 
také na elektronických učebnicích, 
aby si žáci nemuseli kupovat dra-
hé papírové výtisky, a rozpracované 
jsou i novinky pro rodiče. Také oni se 

budou moci připojit pomocí interne-
tu na školní síťový systém a kdykoliv 
si ověřit docházku svých „miláčků“ či 
jejich učební výsledky.

Jsou o krok dopředu
Vybavení školy ale není vše. Dů-
ležitá je také úroveň vztahů, jaké 
vládnou mezi žáky a pedagogy. 
Právě na tento aspekt upozorňuje 
ředitelka Sandriová, když hovoří 
o budování pozitivního prostředí 
a klimatu. 

„Na škole učíme více než tisíc 
žáků, a to se bez disciplíny zvlád-
nout nedá. Myslím si, že přesto 
k nim přistupujeme jako ke svým 

vlastním dětem. Jsme přísní, ale 
dovedeme být i laskaví. A snažíme 
se žákům pomáhat, protože víme, 
že to mnozí z nich nemají jedno-
duché. Jedním z celostátně disku-
tovaných témat je v současné době 
například psychologická pomoc 
problémovým žákům. Ministr škol-
ství navrhuje, aby se psychologové 
nastěhovali přímo do škol. Mohu 
říci, že my jsme zřídili školské po-
radenské pracoviště už v září loň-
ského roku. Pomáhá žákům při 
poruchách učení a chování a vede 
si velice úspěšně,“ říká ředitelka 
SŠTaS Iva Sandriová.

Bohuslav Krzyžanek

Horničtí učni v zámečnické dílně SŠTaS.

Pýchou karvinské SŠTaS je od loňského roku maketa důlního pracoviště, postavená ve spo-
lupráci s OKD u příležitosti oslav 60. výročí vzniku školy. V popředí ředitelka Iva Sandriová.
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Hledáte střední školu, která se postará 
o budoucnost vašich dětí?

Neváhejte využít nabídky OKD, Střední školy techniky 
a služeb v Karviné a Střední školy v Havířově-Šumbarku 

a dejte své děti na jeden z oborů.

Elektrikář – důlní provozy, Zámečník – důlní provozy

Získejte pro své děti stipendium 1000 Kč měsíčně, 
jistotu práce po ukončení studia, letní brigády a další výhody.

Zaujala vás naše nabídka?
Volejte 800 264 646 nebo 725 756  827

nebo navštivte Zaměstnanecké centrum OKD.

Z E  Z E M Ě  P R O  Z E M I

Elektronika ve službách zvyšování bezpečnosti
a zlepšování organizace práce v dole
Trvalá snaha společnosti ZAM-
SERVIS s.r.o. o vývoj nových elek-
tronických zařízení, která by po-
mohla zvýšit bezpečnost a zlepšit 
organizaci práci v dole byla v po-
sledním období naplněna kon-
strukcí několika nových výrobků:

Jedná se o následující zařízení
•počítačové IP kamery typu 

KOR3 včetně přenosového modu-
lu umožňující pohled vzdáleného 
pozorovatele na dění na důlních 
pracovištích, byla vyvinuta rovněž 
speciální přenosná kamera s WIFI 
přenosem videosignálu a možností 
hovorového a video spojení z důl-
ního pracoviště na počítač na povr-
chu typu KS 02
•stacionární detektory meta-

nu typu SC-CH4 a  oxidu uhlí-

ku typu SC-TOX s velmi stabilní-
mi parametry a dlouhou životností 
měřícího senzoru s uživatelsky pří-
znivým softwarem pro jeho obslu-
hu prodlouží čas potřebné kalibra-
ce a tím i ušetří čas obsluhy
•nový systém bezdrátové signa-

lizace a  současně i  hovorového 

spojení typu VFSK5 z pohybu-
jící se těžní nádoby ke strojníkovi 
umožní kromě těchto funkcí i bez-
drátový přenos digitálních i ana-
logových informací (uzavření 
vstupních dvířek klece, kontrola 
neporušenosti úvazku apod.), zlep-
ší se komunikace při provádění 
prohlídek a údržbě výstroje těž-
ní jámy, hlasová komunikace při 
havárii těžního stroje umožní in-
formovat horníky v kleci, systém 
našel uplatnění rovněž v technolo-
gii přenosu naměřených dat (kon-
centrace metanu, výška hladiny)  
při zasypávání důlní jámy fi rmou 
DIAMO 
•čipový bezdrátový systém typu 

ISI pro kontrolu početního stavu 

pracovníků v prostorech ve 3. stup-
ni ohrožení důlními otřesy zajistí 
automatickou kontrolu personálu 
a má další širokou škálu využití, 
např. při identifi kaci transporto-
vaného materiálu, či částí důlních 
strojů na důlní pracoviště, kontro-
lu přejezdu pracovníků při jízdě 
na páse, kontrolu vstupu do zaká-
zaných, nebo nebezpečných pro-
stor a podobně.

Jako identifi kační medium pra-
covníků je čip uložený v důlní 
lampě. Systém skýtá i další mož-
nosti využití, např. jako infor-
mační pager pro odeslaní zprávy 
od dispečera k pracovníkovi
•bezdrátový hovorový a  bloko-

vací systém typu SEFAR umožní 
pomocí antény – na principu leaky 
feeder kabelu, hlasité hovorové spo-
jení z přenosných ručních radio-
stanic až k dispečerovi na povrchu, 
dále umožní bezdrátové blokování 
důlního stroje v případě nebezpečí 

úrazu horníka, je zde možné na ně-
kolika dalších kanálech přenášet 
video informaci z IP kamer, nebo  
přenášet jiné datové informace 
na dispečink. Uplatnění systému 
vidíme v lokomotivní dopravě, prá-
ci v přípravách a rubání,  jako hovo-
rový komunikační prostředek byla 
vyvinuta varianta SEFAR BZS pro 
Hlavní báňskou záchrannou stanici 
při zdolávání důlních nehod

  Mnohé z těchto výrobků již pra-
cují jak na OKD a.s., tak v za-
hraničí na důlních podnicích 
v Rusku, Ukrajině či Turecku. 
Věřím že i ostatní výrobky zde 
najdou v budoucnu uplatnění. 
ZAM-SERVIS s.r.o. je připraven 
nabídnout své výrobky i na vy-
zkoušení bezplatně, s tím že po-
skytne provozovateli veškerou 
technickou podporu. Naše kon-
strukční oddělení pracuje nadále 
na vylepšování  těchto výrobků 
s akceptací připomínek zákaz-
níků z provozu a rovněž přichá-
zí s dalšími novými zařízeními 
konkurenčně schopnými výrob-
kům světových firem.

Samozřejmostí je zajištění servi-
su provozovaných zařízení.   

Ing. František Ševčík

Bezdrátový hovorový a blokovací systém 
typu SEFAR  

Čipový bezdrátový systém typu ISI 
Stacionární detektory metanu typu 
SC-CH4 a oxidu uhlíku typu SC-TOX



Zábavná příloha nejen pro havíře

„Ty, Lojzku, už zme spolu dluho nikaj 
něbyli. Co praviš, že by zme šli na tyn pa-
pučovy bal do vedlejši dědiny,“ pravila 
mi minuly tyden moja Mařa. Čuměl sem 
na ňu tajak tele na nove vrata a ani 
sem z překvapeňa něstačil zavřeť pysk. 
„Či si zhlupla? Co se oblečeš? Dyť zme 
na bale byli naposledy před deseti ro-
kami!?“ snažil sem se ji vytlucť tyn blby 
napad z lebeně. „No, viš, ja sem skušala 
paru hader ze skřině a jedny docela 
slušne mi seďa. Ani ich němusim moc 
spravovať. Tuž sem se myslela, že byzme 
mohli isť!? Idě Očadlička, Lipnicka a aji 
Ptačkova s tym svojim. Ja s nim sice 
něrada taňcuju, bo je hluchy jak peň, 
a musim ho furt vesť, ale když ty pujděš 
pro ňu enem raz, tak to jaksik vydržim! 
Co praviš?“ vyrazila mi trumf z huby, ale 

ja měl ešče jeden! „A si se ista, že ja se 
vlezu do hader?“ chytal sem se stebla. 
„Šak to zkus!“ pravila, a ja se narval 
do obleka, kery sem se pořidil, když mi 
umřel před šestnasti rokami tata. 
Mařa mně ob-
hlidla zku-
šenym 
okem: 
„Tu ti 
sako zaberu, 
tam povolim, 
galaty v pase 
a v rozkroku kapku 
popustim a buděš 
jak ženich.“ A bylo 
vymalovane!

V sobotu zme 
vyrazili. Baby se enem 

pochichtavaly a my s Ptačkem dustojně 
kračali za nimi. Abystě věděli, o jakeho 
Ptačka idě, tuš vam připomnim, že sem 
o nim už raz pisal. To je tyn hluchy vodař, 
co amaterski maluje, a je podle jeho 
roby měki na svojiho jedineho synka. 

Zabava byla v plnym prudě, ja 
raz vyzval k taňcu Očadličku, 
Lipnicku aji Ptačkovu, Mařa 

odsmykala po parketě Ptačka 
a zdalo se byť všecko fajn 

až do chvile, kdy zme z moju 
vytačali valčik. „Ty, Lojzek, 

a co to zkusiť jak 
zamlada – točka 
doleva?“ šeptla mi 
do ucha. Podlomily 
se mi kolena, bo 
sem se spoměl, 

jak zme při 
šluskoloně 
zrobili 

stejny gryf a skoňčili oba na parketach. 
Vlastně enem Mařa, bo ja gichnul na ňu 
a všeci kolem řvali, až se to něcham 
na doma... Při tej spomince sem Mařu 
varoval. „Něbuj, včil zme starši, už tak 
někvaltujeme, tuš se němože nic stať,“ 
přemluvala mě. A ja vul ju poslechnul! 
Otočil sem zprudka do spřetivki, a už 
to bylo! Mařa ležela na parketach a ja 
na ni. Pysk na pysk, břuch na břuch. 
Mařa enem hekla a když ju chlapi 
zvedali spatki na nohy, ja už byl cely rudy 
a spoceny uklizeny na hajzlu. Samo, že 
sem to vykladal v nedělu Na Upadnici 
kamošum. Měli z teho ohromnu srandu. 
Tajak dycki z ciziho něščesti! A Erďa 
hned reagoval: „To se raz na maškarni 
cpala naha baba. Pořadatel ju nechtěl 
pustiť a pta se ji: ,A za co vlastně jdete?‘ 
,Za bič! Párkrát si tam švihnu a půjdu 
domů!‘, pravila. Fajne,ni?“

Tuž Zdař Bůh, váš Lojzek

Tragicka otočka
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Pes, nejvěrnější přítel člověka, může 
být i dobrou chůvou, jak dokazuje 
soutěžní snímek č. 6. Nebo snad má 
proti tomuto vyznání lásky, případně 
hygienické očistě, někdo nějaké 
výhrady?  Jak si s obsahem fotografi e 
poradili naši čtenáři? Posuďte sami. 
Nejlepší tři texty jsme vybrali k oceně-
ní stokorunovými bankovkami.

Výherci soutěžní fotografi e č. 6 jsou: 
Petr Svoboda, Šárka Sachová a Anna 
Balonová, všichni tři z Ostravy.

„Hele, kámo, ústní 
hygiena ti asi nic 
neříká…“ (ps)

„Starat se o tohle mrně, 
to je práce přesně pro 
mě. Napřed něžné 
mazlení, pak do ouška 
vrnění, to je přání mý, 
ať se ti dobře spí.“ (šs)

„Je to pravda odvěká, 
že pes je přítel 
člověka!“ (ab)

Umně využil umělec kanálové mříže 
ke zhotovení svého pouličního obrazu. 
Pravda, zvolil žhavé téma dnešní doby. 
Co si myslíte o soutěžním snímku 
č. 7 vy? Dokážete pro něj najít krátký 
vtipný text? Pokud ano, pak nám ho 
zašlete do redakce, získáte tak šanci 
na stokorunovou odměnu syl

Uzávěrka je v úterý 22. února 2011.
Texty posílejte poštou na adresu 
redakce: Týdeník Horník, Prokešovo 
nám. 6, 702 00 Ostrava, faxem 
na tel. číslo: 596 113 648, nebo 
e-mailem: renata.pavlikova@okd.cz. 
Zaslaný text označte SOUTĚŽ. Neza-
pomeňte připsat své jméno, adresu, 
případně telefonní číslo. Výherci si 
mohou odměnu vyzvednout po před-
chozí telefonické domluvě s Renatou 
Pavlíkovou na čísle 732 829 149, 
nejpozději však do 10. dne následují-
cího měsíce. Pokud tak neučiní, výhra 
propadá. Jména výherců soutěžní 
fotografi e č. 7 zveřejníme v dalším 
čísle novin.

Hra o tři stokorunyAni ten lov není žádná malina
S puškou na rameni? Ne, to spíše s pytlem krmiva! Tak alespoň vidí činnost členů mysliveckých sdružení Svatopluk Hinčica

KARVINÁ – Bez pomoci myslivců by 
zvěř v našem regionu strádala a pří-
rodní ekosystém by se rozpadl. Říká 
to předseda Mysliveckého sdružení 
v Karviné-Starém Městě Svatopluk 
Hinčica. „Přírodní prostředí je tu na-
tolik ovlivněno lidskou činností, že 
bez účinné pomoci člověka by život 
zvířat ve volné přírodě vlastně nebyl 
ani myslitelný,“ vysvětluje. 

Spolupráce 
s Dolem Darkov
si staroměstští

myslivci považují.

Hinčicova organizace sdružuje 
čtrnáct členů a stará se o staroměst-
skou honitbu o rozloze 750 hektarů, 
z niž okolo 200 ha zabírají vodní plo-
chy. Je to možná až s podivem, ale 
„divoký“ život je tu bohatý a různo-
rodý. Vedle srnčí a černé zvěře, lišek, 
zajíců se tu objevují i jeleni a daňci, 
žijí tu jinak vzácní bobři, vydry, lé-
tají orli mořští a pozorován tu byl 
i rys. Pravým klenotem staroměst-
ské honitby jsou vzácné druhy vod-
ního ptactva, které se tady zdržují 

při jarních a podzimních tazích. 
Vedle husice liščí je to třeba kach-
na zrzohlávka rudozobá, kterou se 
zdejším myslivcům dokonce poda-
řilo jako dosud jediným v republice 
i uměle odchovat.

„Našli jsme tehdy hnízdo, na kte-
rém seděla zrzohlávka se zraněnou 
letkou. Přenesli jsme ji k nám a pe-
čovali o ni, až vyvedla šest mláďat,“ 
vypráví Hinčica s tím, že je naštěstí 
napadlo si „chov“ i zdokumentovat. 
„Ornitologové by nám jinak neuvěři-
li,“ usmívá se předseda.

Zanedlouho šedesátiletý Svatopluk 
Hinčica pochází od Znojma. Nechal 
se naverbovat na hornické učiliště 

ve Frýdku-Místku, kde se vyučil ruba-
čem-razičem. Od roku 1970 do 1996 
pracoval na ražbách překopů na dole 
Fučík 1 (Pokrok) v Petřvaldě a poté 
jako důlní záchranář na Dole Darkov. 

Když vzpomíná na svá hornic-
ká léta, vybaví se mu především 
družné kamarádské vztahy v hor-
nických kolektivech. „Jinak klasi-
ka, je to těžká a namáhavá práce, 
která není ve společnosti patřičně 
doceněna,“ hovoří Hinčica. Vel-
kou oklikou pak přirovná hornic-
kou fachu i k činnosti myslivců. 

„Vezměte si sdělovací prostředky. 
Také o myslivcích informují hlav-
ně tehdy, když dojde k nějakému 

neštěstí. O tom, kolik neocenitelné 
práce vykonají pro přírodu, však mlčí 
nebo uvádějí zkreslené informace,“ 
vysvětluje svůj pohled na věc.

A jaká ta práce vlastně je? Určitě 
nejde o procházky s puškou na rame-
ni. Myslivci kontrolují rajón, snaží 
se vytvářet v honitbě co nejlepší pří-
rodní podmínky a hlavně dokrmují 
zvěř. Jen loni na to padlo kromě sena 
21 metráků ovsa, 5 metráků ječmene, 
3 metráky pšenice a 7 metráků pozad-
ku. Do krmiva přidávali cermix, což 
je ozdravné léčivo pro spárkatou, tedy 
kopytnatou zvěř. Problémem jsou pe-
níze. Ročně musí vystačit s rozpoč-
tem okolo 70 až 80 tisíc korun, které 
získávají hlavně z brigád, členských 
příspěvků nebo od sponzorů. 

Dar 30 tisíc korun, jímž loni při-
spěl staroměstským myslivcům 
na nákup krmiv Důl Darkov, pro ně 
proto nebyl žádnou kapkou v moři, 
naopak. Však si také spolupráce se 
šachtou váží! Třeba v roce 2009 po-
zvali hlavní předáky a další zástupce 
darkovského dolu na svoji střelnici, 
kterou svépomocně vybudovali u bý-
valé Gabriely, aby si vyzkoušeli střel-
bu na asfaltové holuby.

„Akce to byla pěkná, jen si někteří 
havíři stěžovali, že jsme jim prý dali 
náboje bez broků. Aspoň se přesvěd-
čili, že ani ten lov není žádná mali-
na,“ připomněl s úsměvem Svatopluk 
Hinčica. Bohuslav Krzyžanek 
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Svatopluk Hinčica (zleva) před mysliveckou chatou Mysliveckého sdružení Karviná-Staré Město.

    

Hornické                           příběhy z regionu

MYSLIVEC

Střelbu na asfaltové holuby si mohli díky staroměstským myslivcům vyzkoušet i havíři z Dolu Darkov.

6
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Co se loni ve staroměstské 
honitbě ulovilo:

42 lišek, 5 jezevců, 2 kuny, 10 strak,
6 vran, 166 kachen, 5 srnců
6 zajíců, 12 bažantů 
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Nadace Landek připravuje druhé kolo
výběrového řízení na udělení příspěvků

KHN vyhlásili popáté po sobě
„Podnikatelem roku“

OSTRAVA – Nadace Landek, jejímž 
posláním je udržování hornických tradic, 
památek a relikvií, seznamování široké 
veřejnosti s havířinou a také podpora 
kultury, vypisuje druhé kolo výběrového 
řízení na udělení příspěvků ze svého 
programu pro rok 2011. Termín pro 
podání projektů je do 31. března!

„Výsledky zveřejníme po ukončení 
výběrového řízení. Správní rada, která 
rozhoduje o přijetí projektů do nadační-
ho programu příslušného roku, nebude 
vracet přihlášené projekty a rovněž 
nebude ozamovat důvody jejich pří-
padného nepřijetí,“ informoval Jaroslav 
Přepiora, tajemník Nadace Landek.

Tematické okruhy pro přihlášky:
•  Záchrana a údržba hornických pamá-

tek a dokumentů

•  Ekologická záchrana a obnova lokalit, 
které s hornictvím souvisejí nebo 
kdykoliv v minulosti souvisely

•  Osvětová a publikační činnost souvi-
sející s tematikou hornictví, hornické 
historie a geologie

•  Podpora kultury v regionu i mimo něj
Žadatelé musí své návrhy zpracovat 

podle „Zásad pro poskytnutí nadačních 
příspěvků“ a pro výběrové řízení doplnit 
záměry a cíle projektu včetně závazného 
rozpočtu. Mohou je posílat tradiční 
(Nadace Landek Ostrava, Prokešovo 
náměstí 6, 782 30, Ostrava) i elektro-
nickou poštou (nadace.landek@okd.cz).

Závazné formuláře i „zásady“ je 
možné získat na výše uvedené adrese, 
informace pak také na telefonech 
596 262 228 a 604 168 008 a na webu 
www.nadace-landek.cz uzi

KARVINÁ – Ačkoliv byla soutěž o nejlepší 
podnikatele rozšířena kromě města 
Karviná také na celý okres, neuniklo první 
místo opět Karvinské hornické nemocnici 
(KHN). Popáté v řadě byla vyhlášena 
„Podnikatelem roku“ v kategorii společ-
ností nad padesát zaměstnanců!

„Ocenění za rok 2010 a pamětní list 
přebíral ředitel zdravotnického zařízení 
Ivan Stejskal na reprezentačním plese 
okresní hospodářské komory v obecním 
domě Družba,“ sdělila mluvčí KHN Helena 
Baronová s tím, že obhajoba tohoto titulu 
znamená další zvýšení prestiže.

Kromě kategorie, ve které byla KHN 
nejlepší, se pod taktovkou Okresní 
hospodářské komory Karviná soutěžilo 
také mezi fi rmami do padesáti pracovníků 
či o živnostníka roku. „Poprvé se hlásili 
podnikatelé z celého okresu, takže jsme 
to neměli lehké,“ upřesnila Baronová.

V soutěži, jejímž účelem je podpora 
úspěšných a prosperujících podnika-
telských subjektů, se hodnotila kvalita 
produktů, výrobků a služeb, tvorba nových 
pracovních míst, úroveň fi remní prezenta-
ce. „A také zapojení se do veřejného dění 
na Karvinsku,“ dodala mluvčí KHN. uzi

Porušovat bezpečnostní normy se nevyplatí
FRÝDEK-MÍSTEK – Předpisy týkající se 
bezpečnosti práce, které jsou zahrnu-
ty především v zákoníku práce, jsou 
přísné. Jejich problematika je z právní-
ho hlediska obsáhlá a těžce stravitelná 
i pro nás, právníky. Nicméně důsledky 
jejich porušení mohou být nepříjemné 
a značně zkomplikovat život nám i na-
šim rodinám. Zmíním se proto pouze 
o části, která řeší porušování bezpeč-
nostních pravidel ze strany zaměst-
nanců a dopady s ním spojené.

V §106 odst. 4 zákona č. 262/2006 
Sb., zákoník práce, (dále jen zákon) 
se mimo jiné uvádí, že každý zaměst-
nanec je povinen dbát o vlastní bez-
pečnost, zdraví i o bezpečnost a zdra-
ví osob, kterých se bezprostředně 
dotýká jeho jednání, případně opo-
menutí, při práci. Znalost povinnos-
tí vyplývajících z právních předpisů 
a požadavků zaměstnavatele k zajiš-
tění bezpečnosti a ochrany zdraví při 
práci je nedílnou součástí kvalifi kace 
zaměstnance.

Pro názornost jsem vybral odsta-
vec, ve kterém se mluví o zákazu po-
žívání alkoholu a návykových látek 
na pracovišti. Povinností a práv je 
v zákoně obsaženo mnohem víc, je-
jich rozbor by vydal na samostatné 
vydání Horníka.

Zaměstnanec je povinen nepožívat 
alkoholické nápoje ani jiné návykové 
látky na pracovišti a v pracovní době 
i mimo ně a nevstupovat pod jejich vli-
vem na pracoviště a nekouřit na něm 
a v jiných prostorech, kde jsou účin-
kům kouření vystaveni nekuřáci.

S čím mohu počítat, pokud mi je 
dechovou zkouškou prokázáno poži-
tí alkoholu, případně jiné porušení 

pracovních předpisů? Nadřízený má 
právo zkoušku provést a zaměstna-
nec se jí musí podrobit. Pokud ji od-
mítne, může na něj být pohlíženo, 
jako kdyby byla pozitivní.

Pomineme-li jako důsledek poru-
šení bezpečnostních pravidel úraz, 
hrozí nám propuštění. Když dojde 
k méně závažnému porušení pracov-
ních povinností, může mi zaměstna-
vatel doručit vytýkací dopis. Upo-
zorní mě na prohřešek a dá mi lhůtu 
k provedení nápravy. Platí pravidlo 
„třikrát a dost“. Napotřetí mohu do-
stat výpověď dle § 52 písm. g) zákona 
pro soustavné méně závažné poru-
šování povinnosti vyplývající z práv-
ních předpisů s dvouměsíční výpo-
vědní lhůtou. Jako „bonus“ ztrácím 
nárok na odstupné.

Může však být ještě hůř. Při po-
rušení pracovních povinností zvlášť 
hrubým způsobem, čímž prokázané 
požití alkoholu je, dostanu „padáka 

na hodinu“ (§ 55 odst. 1 písm. b) zá-
kona). Pracovní poměr končí dnem 
doručení dokumentu. Samozřejmě 
bez nároku na odstupné.

Oba případy mají společnou dal-
ší „chuťovku“. Kromě toho, že mám 
„nafurt fl astr v papírech“, ztrácím 
nárok na podporu v nezaměstnanos-
ti. Pokud navíc způsobím zaměstna-
vateli škodu, případně úraz kolegovi, 
může být po mě oprávněně požado-
vána náhrada. Suma sumárum se 
ocitnu zčista jasna na dlažbě, několik 
měsíců bez prostředků a se soudem 
na krku. Myslím si, že o tento scénář 
nemá nikdo zájem, navíc když ho na-
píše vlastní hloupostí.

Vím z vlastní zkušenosti, proto-
že jsem nějaký čas pracoval na Dole 
Paskov na „degazaci“ a u „pleničů“, 
že dole má člověk ukrutnou žízeň. 
Když jsem vyfáral, stál jsem u stánku 
s vychlazeným pivem mezi prvními. 
Leden, neleden. Vím taky, že kdyby 
někoho dole chytli s ohněm, dotyčný 
už si nezafárá. A taky vím, že decho-
vé zkoušky na alkohol jsou provádě-
ny často a pravidelně.

Vždy je ale potřeba chovat se zod-
povědně a myslet i na „zbytkáček“. 
Ani s ním není možné chodit do prá-
ce. Pokud se kamarádovi narodí dce-
ra, může se to vymknout z rukou 
a oslava se pravděpodobně trochu 
protáhne, je lepší se předem domlu-
vit se „štajgrem“ a vzít si dovolenou, 
než jít do práce a vystavit sebe a své 
kolegy riziku úrazu nebo vyhazovu se 
všemi výše popsanými důsledky. 

Zdař Bůh!
Mgr. Petr Ulrich

právník Úřadu práce ve Frýdku-Místku
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OSTRAVA – Návrh společnosti RPG 
Byty nájemníkům s doposud re-
gulovaným nájemným na úpravu 
výše nájemného již akceptovalo 
32 937 nájemníků, což je 92,4 pro-
centa. Všem, kteří návrh ve stano-
veném termínu přijali a u nichž 
nebyly shledány důvody pro ne-
uzavření dodatku k nájemní smlou-
vě nebo nové nájemní smlouvy, již 
byly smluvní dokumenty podepsa-
né ze strany RPG odeslány. 

„Jsme rádi, že většina nájemníků 
přijala náš návrh na úpravu výše 
nájemného, mají stejně jako my 
zájem na dalším zlepšování bydle-
ní a jednání jsme dovedli k dohodě. 
To vždy bylo a stále je naší priori-
tou. Chtěli bychom se nájemníkům 
zároveň omluvit za to, že ne všem 
jsme stihli dokumenty zaslat v pů-
vodně avizovaném termínu a to 
do 31. ledna,“ uvedl ředitel rezi-
denčního portfolia RPG Real Esta-
te Pavel Klimeš.

Jak se mohlo stát, že některým 
nájemníkům byly dokumenty zaslány 
až v prvním únorovém týdnu? 
„Bylo to způsobeno zvýšenou ná-
ročností administrativního zpra-
cování těchto zásilek. Každou jed-
notlivou smlouvu nebo dodatek 
podepsaný ze strany nájemníka 
bylo nutno pečlivě zkontrolovat, 
neboť někteří nájemníci přímo 
do těchto dokumentů dopisova-
li údaje, které jejich obsah měni-
ly, popř. nám zasílali dokumenty 
nekompletně vyplněné nebo bez 
podpisu na všech vyhotoveních. 
Tyto případy bylo nutno řešit jed-
notlivě. Navíc jsme souhlasili s po-
žadavkem Sdružení nájemníků 
ČR (SON), abychom každému ná-
jemníkovi zaslali spolu s podepsa-
nými dokumenty také právně zá-
vazné potvrzení toho, na co má 
díky přijetí našeho návrhu nárok. 

Všechny zásilky proto musely být 
kompletovány individuálně s ohle-
dem na různost jejich obsahu, což 
opět znamenalo zvýšení adminis-
trační náročnosti oproti původním 
předpokladům.“

Máte přehled o tom, kolik 
nájemníků na vaše návrhy vůbec 
nereagovalo nebo doručilo svůj 
protinávrh?
„Počet těch, kteří doposud vůbec 
nereagovali, se snížil na 953, počet 
protinávrhů nájemníků na 1617. 
K 7. únoru se tak dohodla společ-
nost RPG Byty, s.r.o., na nové výši 
nájemného již s 32 937 nájemníky 
z celkem 35 650 oslovených.“ 

Budou mít ještě možnost se s vaší 
společností dohodnout?
„Rozhodli jsme se k poslednímu 
pokusu o nalezení smírného řeše-
ní. Pokud nájemníci nepřistoupí 
na předložené návrhy řešení nej-
později do 8. března, věc bude po-
stoupena příslušné advokátní kan-
celáři k podání žaloby na určení 
výše místně obvyklého nájemného. 
V případě úspěchu naší společnos-
ti v možném soudním sporu bude 

nájemník zavázán platit nájem-
né ve výši určené soudem zpětně 
ke dni podání žaloby a zároveň po-
nese náklady soudního řízení.“

Co tedy nájemníkům navrhujete?
„Máme pro nájemníky zjednodu-
šeně řečeno dvě varianty dohody. 
První je nájemní vztah na dobu 
neurčitou, upravující nájemné 
na úroveň blížící se obvyklému ná-
jemnému, které bude v budoucnu 
možné zvýšit pouze o infl aci. Kon-
krétní výše nájemného vychází 
z praxe společnosti s pronajímá-
ním obdobných bytů na volném 
realitním trhu, resp. ze znaleckých 
posudků soudních znalců. Při sou-
hlasu s touto variantou získá ná-
jemník veškeré výhody garanto-
vané již dříve, s výjimkou slevy 
z nájemného za včasné uzavření. 
Mezi benefi ty patří zařazení do in-
vestičního plánu výměny oken, 
nárok na zařazení do programu 
RPG fond bydlení i možnost čer-
pání prostředků ze záchranného 
fondu RPG. Tato varianta platí 
pro všechny nájemníky i uživate-
le bytu.“

A druhá varianta?
„Vzhledem k tomu, že velká většina 
z nájemníků, kteří se s námi dopo-
sud nedohodli, je ochotna navrho-
vané podmínky úpravy nájemného 
akceptovat pouze po určité období, 
nejčastěji do konce roku 2014, RPG 
Byty jim nabízí uzavření cenové-
ho dodatku k nájemní smlouvě 
do konce roku 2014. Jde o smluv-
ní vztah upravující nájemné dle 
podmínek, které byly nájemníkům 
nabídnuty již dříve. Znamená to 
postupné navyšování nájemného, 
a to na dobu určitou do roku 2014 
s tím, že po uplynutí této doby bu-
dou smluvní strany o výši nájem-
ného opět jednat. Tato možnost 

však platí pouze u těch, kteří mají 
platnou nájemní smlouvu. Při vy-
užití této varianty však nájemníci 
ztrácí výhody, které jsou spojeny 
s přijetím původního návrhu.

Pro uživatele bytů bez platné ná-
jemní smlouvy pak zůstává v plat-
nosti varianta uzavření smlou-
vy na dobu určitou do roku 2014, 
avšak výhody spojené s přijetím 
návrhu v tomto případě nově zů-
stávají zachovány.

Samozřejmě všichni nájemníci 
i uživatelé bytů mají i nadále mož-
nost akceptovat náš původní návrh 
postupného navyšování nájemné-
ho s garancí všech výhod spoje-
ných s přijetím návrhu.“

Otázka výměny oken je ve většině 
bytů skoro klíčová. Kdy s výměnami 
plánovanými pro letošní rok začnete?
„Jak jsme již koncem ledna ozná-
mili, chceme v letošním roce vymě-
nit okna celkem v 11 tisících bytů. 
Výměny zahájíme hned, jak to do-
volí klimatické podmínky, před-
pokládáme, že to bude v polovině 
března. Pokud se nám v tomto tem-
pu podaří pokračovat i v dalších 
letech, je reálné, že okna ve všech 
našich bytech budou vyměněna 
v roce 2013, tedy o rok dříve, než 
jsme slíbili.“

V řešení celé problematiky 
navyšování nájemného preferujete 
smírnou cestu. Co se stane, když se 
některý z nájemníků rozhodne pro 
přijetí některého z navrhovaných 
řešení až po datu 8. března?
„I v tomto případě jsme připrave-
ni dodatek k nájemní smlouvě uza-
vřít. Nájemník ale samozřejmě ne-
může počítat se žádným z benefi tů 
a musí doplatit rozdíl ve výši ná-
jemného od 1. února 2011, navýše-
ný o jednorázový administrativní 
poplatek ve výši 500 korun.“ ph

OSTRAVA – Ve fi rmě Bucyrus obchod-
ní vztah nekončí prodejem zaříze-
ní, to je pouze začátek dlouhodobé 
spolupráce. S každou dodávkou po-
skytuje Bucyrus zákazníkovi servis 
po celou dobu životnosti výrobku. 
Servisní podpora zahrnuje servis 
v dole, opravy, generální opravy, 
modernizace a dodávky originál-
ních náhradních dílů. To zaručuje 
tu nejlepší dlouhodobou návrat-
nost investic.

Dodávka jednoho z největších 
projektů POP 2010 do OKD inici-
ovala potřebu vytvořit v Bucyrus 
Czech Republic tým kvalifi kova-
ných pracovníků servisní podpo-
ry. Vše nastartovali tři zkušení 

specialisté – Hans Ullrich Tiemann, 
odborník na servisní práce s mno-
haletými zkušenostmi a praxí v do-
lech v Německu, Španělsku, Itálii, 
Austrálii, Číně, Indii, Japonsku, 
USA a JAR, dále Tomáš Hájek, jenž 
působil řadu let v oboru důlních 
strojů, a Martin Kožušník, specia-
lista v oblasti elektro. Mezitím se 
servisní tým rozrostl o dalších šest 
techniků, kteří mají praktické zku-
šenosti i odborné znalosti z oborů 
mechaniky, hydrauliky a elektro-
techniky dobývacích zařízení.

„Servisní tým Bucyrus Czech 
Republic rovněž zajišťoval od prvo-
počátku společně se svými němec-
kými kolegy instalace technologie 
Bucyrus do nových porubů, asi-
stoval u rozjezdů a stále zajišťuje 
servisní kontroly a ohledání před 
spuštěním technologií do nových 
porubů, v průběhu jejich provo-
zu a před dokopáním. Tím pomá-
há lépe monitorovat stav klíčových 
uzlů a zařízení především z hle-
diska správné údržby a opotřebe-
ní, což ve výsledku přináší zvýše-
ní efektivnost těžby,“ říká servisní 
technik Richard Folwarczny.

Podle Martina Kožušníka, vedou-
cího zákaznického servisu Bucyrus 
Czech Republic, je nejtěžší zajistit 
v tomto složení nepřetržitou poho-
tovost 24 hodin denně, kdy je vždy 
jeden mechanik a elektro specialis-
ta připraven okamžitě přijet a řešit 
případnou poruchu. Na požada-
vek zákazníka provádějí servisní 

pracovníci přímo v dole mimo jiné 
také výměnu převodovek a řetě-
zových kol dopravníků a asistují 
u demontáží sekcí. Opravy pohonů 
porubových dopravníků i opravy 
a revize CST převodovek jsou pak 
zajišťovány na povrchu, ve výrob-
ní hale Bucyrus Czech Republic 
v Ostravě-Radvanicích.

Dodávkami komplexů rovněž vzni-
ká potřeba zaškolit pracovníky, kteří 
budou tuto moderní techniku obslu-
hovat. Proto byla v roce 2009 v Bucy-
rus Czech Republic zřízena speciál-
ní učebna, která je vybavena deseti 
řídicími jednotkami PMC®-R/D/V. 
„V loňském roce zde proškolili naši 
lektoři téměř 200 pracovníků OKD, 

specialistů elektro, zámečníků i pře-
dáků obsluhy dodaného zařízení,“ 
říká Jitka Švihelová, která má orga-
nizaci školení na starosti. „Účastní-
ci školení mají možnost si vyzkoušet, 
jak se řídicí jednotky ovládají i konfi -
gurují. Po úspěšném absolvování ško-
lení obdrží certifi kát.“

V rámci praktické výuky byly 
nyní v jedné z výrobních hal fi rmy 
Bucyrus Czech Republic instalo-
vány tři sekce, na kterých je mož-
no si manipulaci pomocí jednotky 
PMC®-R přímo vyzkoušet. Ško-
lení probíhá pod vedením zkuše-
ných odborníků z Bucyrus Europe 
i z řad servisních pracovníků Bucy-
rus Czech Republic. PR

RPG Byty dává přednost smírnému řešení
Máme pro nájemníky zjednodušeně řečeno dvě varianty dohody, říká ředitel rezidenčního portfolia RPG RE Pavel Klimeš

Tým servisních techniků z fi rmy Bucyrus je „vždy na dosah“

Barokní lidová inscenace
OSTRAVA – Komedyje (ano 
s tvrdým y) o čertových osidlách 
se jmenuje inscenace v duchu 
lidového barokního divadla, kterou 
představí ve čtvrtek 17. února 
od 20.30 hodin v Divadle J. Myro-
na. Ve hře Ondřeje Spišáka zazní 
„sprostý český jazyk“ i zapomenu-
té lidové písně.

Blood a podobné extrémy
OSTRAVA – Slabší povahy by si měly 
v sobotu 19. února návštěvu klubu 
Prostor-Tančírna raději rozmyslet, 
milovníci extrémní hudby jsou však ví-
táni. Od 16.30 hodin tady začíná mini 
festival kapel z několika evropských 
zemí. Hlavní hvězdou budou němečtí 
Blood!

Záhady mayské civilizace
OSTRAVA – Mayové, jejich civilizace 
a zánik světa. Tak se jmenuje nejnovější 
publikace Miroslava Stingla. Autor ji 
osobně představí v pondělí 21. února 
od 17 hodin v knižním domě Librex. 
Jedním z kmotrů při jejím křtu bude 
i rektor „báňské“, profesor Ivo Vondrák.

Steve Lukather v Ostravě
OSTRAVA – Pamatujete na americké 
TOTO? Pak nebude na škodu podívat 
se ve čtvrtek 24. února do klubu 
Fabric, kde v rámci „Festival Ostrava 
Jazz Nights 2011“ koncertuje někdejší 
zpěvák Steve Lukather s doprovodnou 
kapelou. Nebude to žádný jazz, ale 
hardrock!

Ladí, neladí s Kollerem
OSTRAVA – David Koller známý ze 
skupiny Lucie i sólové dráhy bude 
v pondělí 21. února od 20 hodin 
hrát a zpívat v martinovském klubu 
Rock´n´Roll Garage. Dorazí sem 
na natáčení televizního pořadu 
„Ladí, neladí“ a po vystoupení slíbil 
besedu s obecenstvem.

Přednáška nejen pro páry
KARVINÁ – O partnerských vztazích 
a jejich vlivu na zdraví bude ve čtvr-
tek 24. února od 17. hodin hovořit 
v malém sále městského kulturního 
domu Miroslav Hrabica. Tento autor 
knih o zdraví a lidském „hledání“ 
prý dokáže pohladit slovem a přidat 
praktické rady.

Westernový maškarní bál
KARVINÁ – Vzít si masku a dobrou 
náladu s sebou se doporučuje v pá-
tek 18. února do Alabama Country 
Clubu v Mizerově. Úderem osmé ho-
diny večerní zde začíná maškarní bál 
s účastí kapely Drops Country Music. 
Kostýmy prý nemusí být výhradně 
westernové…

Saudkovi vystavují fotky
KARVINÁ – Dvě persony naší i světové 
umělecké fotografi e propůjčily svá díla 
do Zámecké galerie Chagall ve Fryštá-
tě. Výstava legendárního Jana Saudka 
a jeho žákyně i bývalé partnerky Sáry 
Saudkové stojí opravdu za to. Však 
taky potrvá až do prvního jarního dne, 
21. března. uzi

í á

Tipy Horníka
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Školicí místnost v Bucyrus Czech Republic

Servisní technik při opravě hydraulické výztuže

DOMINO
ŠITÍ A OPRAVY ODĚVŮ

Provádíme veškeré opravy oděvů:
• zkracování, zužování, všívání zipů •

• obšívání záclon, závěsů •
• šití povlečení, polštářů •

Tř. Osvobození 1512
Karviná-Nové Město

tel.: 774 704 30315
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Víte, proč je sex pudová záležitost? Odpověď je ukryta v tajence. 

Tajenka křížovky č. 6: „ ...z Havany, ty blbe.“       

Pomůcka: 
Kepez, NAM, 
numa, REI, 
tap, SKA.

Závodní saně
Nechat 

spadnout 
na zem

Malé plavidlo Prodloužená 
boční zeď

Rozum 
(v čínské 
fi lozofi i)

Český klasický 
lyžař Ploditi Slovenské 

plošné míry
Ukazovací 
zájmeno Svazky roští Despota

Meškat 
neomluvené 

směny 
(slang.)

Přijímat
Otec (knižně)

Lékáren. 
označení soli

Divadelní 
závěs

Jednoduché 
sloves. tvary

1. DÍL 
TAJENKY

2. DÍL 
TAJENKY

Řecky vzduch
Kanadský 

zpěvák

Rus. armád. 
klub (zkr.)

Římská bohy-
ně úrody

Mez. kód 
letiště Regina 
(F. Guayana)

Hamounit

Francovka
Umět

Jméno 
prozaika 

Pavla

Polský 
prozaik

Řada vozidel

Značka india
Část proto-

plasmy

SPZ Písku Popravčí
Dobývat uhlí

Domácky 
Ivana
Sídlo 

v Turecku

Ohebný vodič Opojený 
alkoholem

Malý strom 
(slovensky)

Bovden
Japonsky 

jezero

Mezinárodní 
kód Namibie

Umístěná
Jméno herce 
Romančíka

Úder ve stepu
Inu (nářečně)

3. DÍL 
TAJENKY

Značka 
vizmutu

Citosl. nepří-
jem. pocitu

Sarmati Jméno motýla 
v pohádkách

Navíjet Zkažený 
(vzduch)
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Křížovka o knihu

Beran 21. 3. – 20. 4.
Vyberte si ty věci, 
které jsou důležité 
a které je třeba řešit 
prioritně. Drobnými 
potížemi se nedejte v žádném případě 
zahltit. Ambiciózní kolegové vám budou 
šlapat na paty a pokusí se vás odstrčit 
od úkolů, které slibují nejen postup, ale 
i fi nanční ohodnocení. Tolerance z vaší 
strany by byla vražedná, ničeho byste 
nedocílili.

Býk 21. 4. – 20. 5.
Vaše zkušenosti bu-
dou pro někoho, kdo 
to nutně potřebuje, 
k nezaplacení. Proto 
neodmítejte podat pomocnou ruku, 
když o to budete požádán. Na neznámý 
problém narazíte v osobním životě. 
Půjde o něco, s čím se setkáváte úplně 
poprvé. Vaše intuice vás nezklame a ře-
šení elegantním způsobem proměníte 
ve skutečnost. Štědrost nepřehánějte.

Blíženci 21. 5. – 21. 6.
Namyšlená osoba, 
která nikdy nemusela 
vaši společnost, 
projeví nebývalý zájem 
o společné setkání. Dostanete pozvání 
na luxusní večeři, abyste se ve fi nále 
dozvěděli, že přes vás a díky vašim 
konexím má zájem získat jistý projekt. 
Elegantně se vám podaří situaci uhrát, 
„kdy vlk se nažral a koza zůstala celá“. 
Doma se budete hřát na výsluní.

Rak 22. 6. – 22. 7.
Nápad vložit peníze 
do velkého projektu 
je velmi lákavý. Opa-
trnosti ale není nikdy 
dost. Určitě byste si měli ponechat 
rezervu pro případ, že něco nevyjde. 
Odmítnete pozvání na jistou party, ani 
ne z důvodu, že se jedná o vzdálenější 
místo, jako spíše z přesvědčení, že to 
není to „pravé ořechové“. Nenechte se 
zatáhnout do fl irtu s osobou z práce. 

Lev 23. 7. – 23. 8.
Své síly si pořádně 
rozvrhněte do všech 
dnů následujícího 
týdne. V zaměstnání 
dojde ke změnám, které se dotknou 
i vás. Buďte ve střehu, bude potřeba, 
abyste briskně a s přehledem reagovali. 
Není to sice poslední šance, ale v práci 
stejně jako doma je nejdůležitější 
pořádná dávka trpělivosti. V milostném 
vztahu pocítíte jistý neklid.

Panna 23. 8. – 22. 9.
Lidé ve vašem okolí 
vás tzv. „neinformují“. 
Vyplývá to z jejich 
přesvědčení, že se 
všechno dovtípíte a domyslíte sami. 
Trochu vás to rozhodí, neboť být dobře 
informován patří k prioritám a bez 
informací jste téměř ztraceni. Rodinná 
záležitost, která vás hodně zaměstnáva-
la, se nečekaným rozhodnutím hlavního 
protagonisty vyřeší ze dne na den.

Váhy 23. 9. – 23. 10.
Banální záležitosti 
vesměs přecházíte 
s nadhledem sobě 
rovným. Pokud se jich 
nakupí víc najednou, může se vám z toho 
zatočit hlava. Poohlédněte se po někom, 
kdo vám podá pomocnou ruku. Plesová 
sezona je v plném proudu a vy dostanete 
chuť účastnit se společenského dění 
ve velkém stylu. Zaplaví vás pocit, že jste 
všude vítáni a obdivováni.

Štír 24. 10. – 22. 11.
Postavení planet způ-
sobí, že budete nabiti 
touhou poznat nová 
místa, kde se něco 
děje, kde se dá prožít něco vzrušujícího. 
Přitom nepůjde o klasické dobrodruž-
ství v milostném životě či v cestování. 
Jste připraveni přijmout jakoukoliv výzvu 
v zaměstnání nebo dokonce i změnit 
místo. Rodině tím ale připravíte nejed-
nu bezesnou noc.

Střelec 23. 11. – 21. 12.
Objeví se problém, 
před kterým budete 
chtít utéct. To v žád-
ném případě není 
nejlepší řešení, problém by jen dále 
narůstal. Využijte příznivé konstelace 
hvězd a zkuste s tím něco zásadního 
udělat. Když už nebudete vědět kudy 
kam, zjistíte, že ještě máte spoustu 
opravdových přátel, kteří vám nabídnou 
pomocnou ruku, partnera nevyjímaje.

Kozoroh 22. 12. – 20. 1.
Zajímavé informace, 
které se dozvíte, 
v dobré víře předáte 
dál. Povede to k řadě 
dotazů, vysvětlování a omylů, až 
nakonec zjistíte, že jste se stali obětmi 
šikovné manipulace. Vzniklá situace 
vás natolik rozhodí, že byste nejraději 
někam zalezli. Kulturní vyžití o víkendu 
a vstřícnost a pochopení partnera bude 
balzámem pro duši.

Vodnář 21. 1. – 20. 2.
Pokud s něčím 
nesouhlasíte, je 
nutno, abyste to hned 
a dosti zřetelně dali 
najevo. V opačném případě vás někdo 
špatně pochopí a dojde k nedorozumě-
ní. Hloupé poznámky kolegů a známých 
nechte bez povšimnutí, nakonec stejně 
bude všechno trochu jinak. Relaxovat 
po náročném týdnu budete nejlépe 
na horách v kruhu rodiny.

Ryby 21. 2. – 20. 3.
Předsevzetí, že v tom-
to roce vyřešíte pře-
devším své pracovní 
záležitosti, je stále 
na mrtvém bodě. Zato se vám bude da-
řit ve vztazích. Příliv energie způsobí, že 
nevynecháte jediné místo, kde můžete 
poznat zajímavé lidí, navázat nová přá-
telství. Dokonce můžete očekávat i řadu 
vzrušujících zážitků, ale pozor, rodinný 
rozpočet, to nejste jenom vy.

Horoskop od 17. 2. do 23. 2. 2011 

Jak luštit sudoku: 
Každý řádek, sloupec 
a každý čtverec 
(3 x 3 políčka) musí 
obsahovat čísla od 1 do 9.

Řešení dnešního sudoku:

172948365

839756124

654312798

918264573

746593281

523187649

397825416

485671932

261439857

7 2 4 8 3 6

9 6 2

5 4 3 2 7 9

9 1 6 7

5 2

5 2 8 7 4 9

3 9 7 8 5 1 6

7 3 2

6 1 4 9

Sudoku

Přijde syn za otcem, že by chtěl nový harddisk.
„No, a to kouzelný slovíčko?“ ptá se otec.
„Sakra, dneska už je zaheslovaný úplně všechno!“ na to syn. 

Sedí dva smutní správci v serverové místnosti.
„Co se stalo?“ ptá se šéf.
„No, včera jsme se ožrali a měnili jsme hesla....“

Sex je jako karetní hra – pokud nemáte dobrého spoluhráče, pak je 
potřeba mít dobrou ruku.

Psychiatři říkají, že každá čtvrtá osoba má nějakou mentální poruchu. 
Takže, pokud jste se třemi přáteli a nepozorujete nic zvláštního, pak ten 
blbec jste vy.

Pokud se k vám jednoho dne život otočí zády, chyťte ho za prdel.

„Hej, šefe, zlomila se mi lopata!“
„Tak se opři o míchačku!“

„Jsem ráda, že se už s manželem nehádáte. Bylo hezké, jak jste spolu 
včera řezali dřevo.“
„My jsme neřezali dřevo. Dělili jsme nábytek.“

Vtipy

Dršťková polévka z hlívy ústřičné
POTŘEBNÉ PŘÍSADY: 250 g hlívy ústřičné, 1 lžíce másla, 2 lžíce oleje, 1 větší ci-
bule, 2 lžíce hladké mouky, 1 lžíce papriky, 1 kostka masoxu, 2 stroužky česneku, 
mletý pepř, drcený kmín, 1 lžička majoránky, petrželka, sůl.

POSTUP PŘÍPRAVY:
Hlívu pokrájíme na kousky a zalijeme vodou tak, aby byla potopená. Osolíme, 
okmínujeme a vaříme 25 minut. Mezitím v hrnci rozehřejeme máslo a olej, vhodíme 
nadrobno nakrájenou cibuli, osmahneme ji, přidáme mouku, papriku a společně 
smažíme. Pak zalijeme asi litrem vody, přidáme masox, pepř, přivedeme k varu 
a prošleháme, aby polévka byla hladká. Doplníme hlívou i s vývarem, přidáme ma-
joránku a česnek a ještě krátce povaříme. Polévku dochutíme, ozdobíme petrželkou 
a podáváme s pečivem.

D šťk á lé k hlí ú třič é

Recept Horníka



Będą młodzi ślusarze i elektrycy
Hawierzowska Szkoła Średnia wznowi nauczanie specjalizacji górniczych

HAWIERZÓW – Ostro zabrała się do 
przygotowania nowych kadr dla górnictwa 
spółka węglowa OKD. Już od dwu lat mło-
dzi ślusarze i elektrycy dołowi kształcą się 
w Średniej Szkole Techniki i Usług w Kar-
winie. W najbliższym czasie identyczne 
trzyletnie kierunki nauczania zawodowego 
zostaną uruchomione także w Szkole 
Średniej w Hawierzowie-Szumbarku. 

Umowę w tej sprawie podpisali w 
piątek 11 lutego dyrektor personalny 
OKD Radim Tabášek i dyrektor szkoły 
Josef Říman. Szkoła ze swej strony 
zajmie się teraz przygotowaniem progra-
mów nauczania, spółka OKD pomoże 
między innymi przy rekrutacji uczniów, 
w przygotowaniu warunków nauki oraz 
pozyskaniu instruktorów do prowadze-
nia zajęć praktycznych. 

„W związku z perspektywą wydoby-
cia w naszym zagłębiu oraz zakupami 

nowej techniki górniczej potrzebujemy 
młodych, wyszkolonych górników” – 
uzasadnił krok OKD Tabášek. Spółka 
węglowa zaoferuje uczniom górnictwa 
stypendium miesięczne w wysokości 
1000 koron, gwarancję zatrudnienia po 
ukończeniu nauki, a także możliwość 
odbywania letnich praktyk uczniowskich 
w zakładach pracy OKD. 

„Uważam, że przy takim poparciu 
nie będzie trudno zapełnić nowe klasy. 
Podczas niedawnego Dnia Otwartych 
Drzwi interesowali się tymi profesjami 
chłopcy i ich rodzice z Hawierzowa, 
Orłowej, Pietwałdu, ale także z Frydku-
Mistku i innych miejscowości” – powie-
dział dyrektor Říman. Jak podkreślił, 
reprezentowana przez niego placówka 
szkolna kształciła górników przez cztery 
dziesiątki lat i chętnie nawiąże do tej 
tradycji.  jl
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Frontem do niepełnosprawnych
Fundacja OKD przedstawiła plany działalności w bieżącym roku. Do podziału 60 mln koron

OSTRAWA – Fundacja OKD, dru-
ga największa fi rmowa fundacja 
w Republice Czeskiej, rozdzieli w 
tym roku wśród organizacji po-
zarządowych i gmin około 60 mi-
lionów koron. Poinformowano o 
tym w poniedziałek 14 lutego w 
Ostrawie podczas konferencji pra-
sowej poświęconej realizacji kolej-
nej rundy konkursu grantowego. 
Mniej więcej 80 procent środ-
ków powinno zostać w regionie 
morawsko-śląskim.

Specjalną pomocą fundacja oto-
czy w tym roku warsztaty pracy 
chronionej oraz inne placówki słu-
żące integracji pracowniczej nie-
pełnosprawnych. Właśnie takie 
placówki są zdaniem fachowców 
najlepszą okazją do powrotu nie-
pełnosprawnych do normalnego 
życia. Na ich wsparcie fundacja 
planuje przeznaczyć nawet 10 mln 
koron. Pomoc będzie kierowana 
do placówek prowadzonych przez 
organizacje pozarządowe, gminy i 
miasta.

„Ważnym źródłem dochodów 
warsztatów pracy chronionej są 
składki z urzędów pracy, te jednak 
w tym roku w związku z oszczęd-
nościami budżetowymi będą ma-
lały. Przy pomocy naszych gran-
tów pragniemy pomóc warsztatom 
pracy chronionej w utrzymaniu 
dotychczasowych miejsc pracy dla 
niepełnosprawnych, a może nawet 
stworzyć jakieś nowe” – powie-
dział dyrektor Fundacji OKD  Jiří 
Suchánek.

Tylko w regionie morawsko-ślą-
skim było pod koniec 2010 roku 

bez pracy około 10 tysięcy osób 
upośledzonych zdrowotnie, to jest 
prawie 13 procent wszystkich bez-
robotnych. Obok placówek pracy 
chronionej Fundacja OKD chce 
pomóc także innym organizacjom, 
które zajmują się integracją pra-
cowniczą niepełnosprawnych czy 
na przykład młodych, którzy bez 
nawyków pracowniczych opusz-
czają domy dziecka.

Podobnie jak w latach minio-
nych, Fundacja OKD obejmie 
wsparciem także inne projekty 
społecznie użyteczne, szczegól-
nie w dziedzinie służby zdrowia, 
inicjatyw społecznych i kultural-
nych, ochrony środowiska, kulty-
wowania tradycji i pomnażania 
bogactwa kulturowego regionu. 
Specjalnością fundacji jest pomoc 
przy opracowaniu projektów na-
wiązujących do programów Unii 

Europejskiej. Kosztem dziesiątków 
tysięcy koron można dzięki nim 
uzyskać milionowe dotacje z fun-
duszy europejskich.

Jak podkreślił dyrektor Suchá-
nek, fundacja chętnie pomoże sfi -
nansować także czesko-polskie 
projekty transgraniczne, mające 
na celu rozwijanie wszechstronnej 
współpracy między narodami Pol-
ski i Czech.

Fundację OKD powołano do 
życia na początku 2008 roku. W 
czasie trzech lat swego istnienia 
współfi nansowała 790 projektów, 
przeznaczając na ich realizację po-
nad 122 milionów koron. 

Wnioski do tegorocznego kon-
kursu grantowego można zgłaszać 
do 25 marca. Szczegóły opubliko-
wano na stronach internetowych 
fundacji pod adresem www.nada-
ceokd.cz. bk

Kolejna nowość na przodkach w OKD
STONAWA – W Kopalni „ČSM“ w 
Stonawie pojawił się w tych dniach 
zgoła nowy kombajn chodnikowy SM 
160. Cztedziestodwutonowy gigant 
niemieckiej fi rmy IBS otrzymała brygada 
przodkowa Richarda Goreckiego do pę-
dzenia chodnika wydechowego przyszłej 
ściany 391 000, pierwszego wyrobiska 
ścianowego w pokładzie 39. Kopal-
nia otrzymała maszynę w całości, jej 

demontaż, transport i montaż na dole 
trwały trzy tygodnie. Nowinka w OKD i 
w ogóle w czeskim górnictwie posiada 
moc na organach urabiających 160 kW. 
Przeznaczona jest do warunków śred-
nich. Potrafi  urabiać skały o twardości 
do 100 MPa, optymalnych jest jednak 
około 80 MPa. Maszyna nie potrzebuje 
sprężarki wzmacniającej, do zraszania 
używa wody i powietrza.  rl

Skarb średzki można obejrzeć w Ostrawie
OSTRAWA – Żeby obejrzeć najcenniej-
sze polskie znaleziska archeologicz-
ne, należy pojechać do... Ostrawy. 
Właśnie tu, w Muzeum Ostrawskim 
w Starym Ratuszu przy rynku Ma-
saryka, prezentowana jest w tych 
dniach czternastowieczna złota go-
tycka korona kobieca, zwieńczona 
orzełkami i wysadzana drogocen-
nymi kamieniami, która należa-
ła prawdopodobnie do żony króla 
czeskiego Karola IV Luksembur-
skiego Blanki de Valois i którą zna-
leziono w 1988 roku w dolnoślą-
skiej Śląskiej Środzie. Razem z nią 

pokazywane są średniowieczna ko-
lista zapona z kameą w postaci orła, 
dwunasto- i trzynastowieczne złote 
zawieszki, monety i inne przedmio-
ty, tworzące tzw. skarb średzki. 

„Jest to po raz pierwszy, kiedy 
skarb, a przynajmniej jego złota 
część, prezentowany jest w Cze-
chach w zasadzie w całości” – pod-
kreślił wartość ekspozycji Jacek 
Witecki, historyk sztuki z Muzeum 
Narodowego we Wrocławiu, które 
zapożyczyło eksponaty. 

Skarb średzki ma ciekawą histo-
rię. Według badań historyków, był 

on własnością bankiera żydow-
skiego Mojż esza, który w 1348 do-
konał we Wrocławiu transakcji po-
życzkowej, w wyniku której król 
czeski Karol IV zastawił u niego 
część swoich kosztowności w za-
mian za wsparcie fi nansowe starań 
o koronę cesarską. Podczas póź-
niejszej epidemii dżumy, za którą 
winą obarczano Żydów, Mojżesz 
w obawie przed prześladowaniami 
zakopał go i opuścił Środę, nigdy 
do niej nie wracając. Część skarbu 
odnaleziono w 1985, resztę w 1988 
roku podczas prac wykopowych w 
średzkim starym mieście. Niestety, 
zanim zareagowały właściwe in-
stytucje, przypuszczalnie większa 
część przedmiotów zniknęła w kie-
szeniach osób prywatnych. 

Polska kolekcja jest częścią uni-
katowej wystawy pn. „Król, który 
latał”, dedykowanej 700. rocznicy 
objęcia tronu czeskiego przez króla 
Jana Luksemburskiego, ojca Karo-
la IV. Do obejrzenia są cztery ko-
rony królewskie, pozłacany relik-
wiarz św. Symeona, zapożyczony z 
niemieckiego Aachen, ewangelium 
św. Marka z Wenecji, faksymile 
dwu średniowiecznych rękopisów, 
broń, obrazy... Wystawa potrwa do 
31 marca. bk

Na prasówce przedstawił się dziennikarzom nowy dyrektor Fundacji OKD Jiří Suchánek.

Korona Blanki de Valois na wystawie w Ostrawie. Podziwia ją Jacek Witecki z Wrocławia.

Radim Tabášek (od prawej) i Josef Říman podczas podpisu umowy o otwarciu klas górniczych.

Pulpit sterowniczy nowego kombajnu chodnikowego SM 160 nieniecmiej fi rmy IBS.
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Řádková inzerce zdarma  pro zaměstnance OKD

PRODEJ
Yorkšírský teriér – prodám štěňátka 
čistokrevných yorkšírků bez PP, odčervená, 
očkovaná, naučená čistotě, vychovaná 
v bytě a zcela samostatná. Jsou to malí 
mazlíčci jak k dětem, tak k juniorům. Vaši 
lásku vám nesčetněkrát vrátí svojí odda-
ností. Odběr kolem 20. 2. 2011. Inf. na 
tel.: 732 234 178 (ne SMS). B82/07/11

Prodám venkovní prosklenou stěnu 
s hliníkovými lištami, š. 232 cm, v. 
238 cm – možno upravit bez vrchního 
nástavce, včetně dveří š. 90 cm. Cena 
dohodou. Inf. na tel.: 724 374 011.
 B83/07/11

BYTY
Pronajmu nově zrekonstruovaný 
malometrážní byt 2 + 1 v Ostravě-Hra-
bůvce. Plastová okna, nové podlahy, 
nová kuchyňská linka se sklokeramic-
kou deskou, horkovzdušnou troubou 
a digestoří, nová koupelna, WC 
a obklady. Možnost trvalého bydliště. 
Dobrá dopravní dostupnost a občanská 
vybavenost v místě. Nájem 6490 Kč. 
Inf. na tel.: 734 303 852. B84/07/11

Vyměním fi nský domek v Doubravě 
za byt 2 + 1 v Karviné. Inf. na 
tel.: 604 484 148 (volat 9 – 19 hod.)
 B85/07/11

Zamestnanci OKD, a.s. predložia na recepcii ASEP kartu.

Přehled aktuálních výběrových řízení
vyhlášených v Horníku č. 7 ze dne 17. 2. 2011.
Text k dané akci je k dispozici na webové adrese: www.okd.cz  Výběrová řízení/Horník speciál.

Investice stavební  (ISTAV)

Investice strojní (ISTR)
Samostatná výběrová řízení 3580, 3582, 3594

Společná výběrová řízení        

Opravy stavební (OSTAV) 321

Opravy strojní (OSTR)
Samostatná výběrová řízení 217

Společná výběrová řízení

Zahlazování následků hornické činnosti (ZNHČ) 2

Akce v oblasti služeb (SL) – Důlně stavební práce (DSP)

Kluci vědí, co chtějí: Jistotu zaměstnání!

KARVINÁ – V zámečnické dílně Střední 
školy techniky a služeb v Karviné se nad 
ponky usilovně naklání skupinka šest-
náctiletých kluků. Z čtverhranného kusu 
železa dostali za úkol vyvrtat a vybrousit 
hornický kilof, jeden ze symbolů povo-
lání, k němuž se přihlásili. Na profesi 
důlního zámečníka se připravují teprve 
prvním rokem, ale v tom, proč se dali 
právě na tento obor, mají jasno. 

„Protože mě tato práce baví a že mi 
OKD platí stipendium, měsíčně tisíc 
korun,“ vysvětluje David Ondrejko, syn 
horníka ze závodu Lazy Dolu Karviná, 
a hned dodává: „A proto, že je tam ta 
jistota zaměstnání!“ Ostatní kluci si 
chvíli špitají, pak se ale shodnou v tom, 
že právě ten poslední bod je nejpod-
statnější. „Až skončím školu, budu mít 
práci, to je důležité,“ shrnuje Michal 
Melicher, další syn havíře z Lazů.

Z hornické rodiny pochází také vy-
táhlý Kamil Ivanovič, jehož otec pracuje 

na Dole ČSM. Na rozdíl od svých kolegů 
Kamil ví i to, že tam dělá v rubání jako 
sekcový. Na šachtě ale dělá elektrikáře 
i jeho starší bratr Tomáš a jeho dědeček 
František Šišmič byl prý dokonce 
na dole hlavním předákem.

Rovněž Kamila přesvědčil k přihlášce 
na obor důlního zámečníka hlavně slib 
OKD, že mu po vyučení nabídne zaměst-
nání. Volby nelituje. Ve škole se mu líbí, 
vyhovují mu i vyučující.

„Jo, v klidu. Máme dobrého učitele 
na praxi, pana Martina Pokorného, ale 
i na teorii, pana Ladislava Ráčka. Také 
on pracoval na šachtě,“ dokazuje, že 
toho za půl roku pochytil leccos i o čle-
nech pedagogického sboru.

A složitá otázka: jak se těší na
šachtu? „Nevím. Táta říkal, že je to 
makačka, brácha, že to ujde. Ale ten 
toho moc neví, ten dělá na dole teprve 
prvním rokem,“ konstatuje trochu 
nejistě Ivanovič. Bohuslav Krzyžanek

Žák prvního ročníku oboru důlní zámečník Kamil Ivanovič při výrobě hornického kilofu.

Budoucím zámečníkům se věnuje Martin Pokorný. Na snímku s žákem Liborem Wilczkem.
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Skupina AWT soustředí všechnu silniční 
spedici do společnosti AWT Čechofracht
OSTRAVA – Mezinárodní dopravní 
a logistická skupina AWT bude 
do budoucna poskytovat všech-
ny silniční služby prostřednic-
tvím své společnosti AWT Če-
chofracht. Její dceřiná společnost 
AWT BlueTrucks, která dnes sil-
niční služby rovněž zajišťuje, se 
s mateřskou společností v letoš-
ním prvním pololetí sloučí.

Jak informoval Petr Jonák, ře-
ditel korporátní komunikace sku-
piny AWT, do konce března bude 
z AWT BlueTrucks do AWT Če-
chofracht převedena celá silniční 
spedice a v Praze vznikne nové 
oddělení celovozových přeprav. 
Tyto služby se přitom do AWT 
Čechofracht v podstatě vracejí 
– společnost BlueTrucks vznik-
la v roce 2005 právě vyčleněním 
oddělení celovozových přeprav 
z Čechofrachtu. Skupina AWT 

obě společnosti vlastní od konce 
roku 2009 a domnívá se, že je-
jich opětovným sloučením může 
zákazníkům nabídnout řadu 
synergií.

Základní služby silniční do-
pravy chce AWT do budoucna 
poskytovat prostřednictvím stá-
lého, dlouhodobého a nadstan-
dardního partnerství s jinými do-
pravci na trhu, kteří splní nároky 
skupiny na kvalitu. Toto rozhod-
nutí vychází ze strategie soustře-
dit se v oblasti silnice na spediční 
činnost, specializaci a nadstavbu 
a nabídnout zákazníkům vyšší 
přidanou hodnotu a lepší péči.

AWT Čechofracht již od 
1. ledna převzala celovozové pře-
pravy od sesterské společnosti 
Advanced World Transport (bý-
valá OKD, Doprava) a v minu-
lých týdnech kvůli tomu otevřela 

novou pobočku na Ostravsku. 
V oblasti silnice již v loňském 
roce výrazně rozšířila česko-slo-
venský distribuční systém sběr-
né služby, když uzavřela licenční 
partnerství s CS Express. Nyní 
navíc rozšiřuje svoji mezinárod-
ní sběrnou službu. Vedle tradič-
ních evropských států a Blízkého 
východu (Turecko, Írán a Sýrie) 
nabízí přepravu kusových zási-
lek nově také do prvních seve-
roafrických destinací – Tuniska 
a Maroka.

Současná restrukturalizace ob-
lasti silniční dopravy je součástí 
procesu celkového zefektivnění 
vnitřní struktury. Cílem je posu-
nout skupinu AWT na vyšší úro-
veň efektivnosti a ulehčit zákaz-
níkům orientaci ve škále služeb, 
které je skupina AWT společně 
schopna nabídnout. r

Úpravny uhlí ostravsko-karvinského revíru – karvinská část (14)

Úpravna uhlí a koksovna Trojice

V západním výběžku údolí Burňa 
v Polské Ostravě byla v roce 1844 
založena těžní jáma, která byla 
pojmenována, podle dne vzniku – 
na svátek svaté Trojice, Dreifalti-
gkeit Schacht. 

O čtyři roky později, tj. v roce 
1848, byla u jámy Trojice posta-
vena koksovna s úpravnou uhlí. 
Jáma byla spojena se stanicí Os-
trava vlečkou a s dalšími doly 
(jámami) Emou a Michaeli pak 
lanovkou.

Tak jako důl procházel různými 
provozními přestavbami (výstavba 
ocelové věže, parní těžní stroj, vě-
trací jámy, atd.), tak i provoz kok-
sovny se velice často modernizo-
val. Ze začátku bylo na koksovně 

Trojice osm schaumburských 
pecí, které byly po roce 1850 na-
hrazeny úlovými pecemi. Ty slou-
žily do roku 1869, kdy byly nahra-
zeny 20 pecemi Gobiet, od roku 
1873 postupně 71 pecemi Stieber. 
Po roce 1885 se přistavělo 35 pecí 
Coppée. Roku 1906 byla koksovna 
přestavěna a vybavena dvěma ba-
teriemi Otto-Hoffmann se 60 ko-
morami a chemickým provozem. 
Roku 1944 staré baterie nahradila 
nová baterie Otto se 40 komorami 
s polopřímým způsobem výroby 
vedlejších zplodin. Denní výroba 
koksu činila asi 300 tun. 

Na důlním závodě vyrostla 
úpravna uhlí systému Baum se sa-
zečkami o hodinovém výkonu 110 

tun. Součástí komplexu se stala 
i briketárna.

V roce 1961 se důl sloučil s Do-
lem Petr Bezruč. V roce 1967 byla 
na koksovnu Trojice převedena vý-
roba koksu z koksovny Lazy. V se-
dmdesátých letech se vyráběl pře-
devším otopový koks a koksovna 
proslula sloganem: „Koks z Troji-
ce, zahřeje tě nejvíce.“

V letech 1970 (Jáma č. 1, 2) 
a 1974 (Jáma č. 3) byly důlní jámy 
zasypány a v roce 1975 provoz 
na Dole Trojice defi nitivně ukon-
čen. Provoz koksovny pokračoval 
a byl zastaven roku 1983.

Stávající objekty dnes slouží růz-
ným soukromým fi rmám.

Zbyněk Szostek

Jedna z památkově chráněných budov Dolu Trojice v roce 2008.Jáma Trojice s úpravnou uhlí v roce 1928



Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Nadace OKD vyhlásila granty, letos rozdělí 60 milionů
Své projekty mohou přihlásit neziskové organizace a obce především z moravskoslezského regionu, ale prostor dostanou i ty z jiných koutů  republiky

OSTRAVA – Neziskové organizace 
dnes zajišťují nejen zábavu, ale 
také pomoc těm nejpotřebnějším 
– seniorům, hendikepovaným li-
dem a dětem. Od státu přitom 
kvůli škrtům ve státním rozpočtu 
dostávají stále méně peněz. Mno-
hým z nich může nyní pomoci Na-
dace OKD, která zveřejnila gran-
tové výzvy pro rok 2011. Většina 
z 60 milionů, které chce letos na-
dace rozdělit, zlepší život lidem 
na Karvinsku, Ostravsku a dal-
ších místech moravskoslezského 
regionu.

Neziskové organizace mohou žá-
dat o podporu ve čtyřech granto-
vých programech:

Pro zdraví
Program Pro zdraví je bezesporu 
nejpotřebnější, a také proto do něj 
většinou plyne z Nadace OKD nej-
větší díl dotací. Podobné to bude 
i letos. Kromě organizací zajišťují-
cích pracovní integraci hendikepo-
vaných se do něj mohou přihlásit 
zařízení pro seniory, ústavy sociál-
ní péče, neziskovky pečující o staré 
a nemocné lidi, ale také organiza-
ce, které pracují se znevýhodněný-
mi dětmi.

Pro radost
Cílem programu Pro radost je šířit 
radost – velmi často v něm proto 
podporujeme pořádání kulturních 

nebo sportovních akcí nekomerční-
ho charakteru. Speciální pozornost 
věnujeme pořádání přeshraničních 
česko-polských akcí nebo podpoře 
regionálních tradic. V tomto progra-
mu mají šanci uspět také školy se 
svými radostně-vzdělávacími pro-
jekty nebo dětské organizace. Ale 
možností, nač získat grant v pro-
gramu Pro radost, je mnohem více. 
Protože radosti není nikdy dost…

Pro budoucnost
Zatímco každá radost jednou kon-
čí, projekty podpořené v progra-
mu Pro budoucnost přinášejí uži-
tek mnohem déle. V Bulletinu jsme 
o nich už mnohokrát informovali. 

Například o dětských hřištích 
a parcích, při jejichž budování se 
stmelili lidé z celé vesnice, o laby-
rintu, jenž přivádí do bohem za-
pomenutého kraje turisty a nabí-
zí jim relaxaci i nečekané zážitky, 
nebo o opravených kapličkách, 
kostelních zvonech či historických 
památkách a zpřístupněných pří-
rodních zajímavostech, které díky 
nadační podpoře opět přinášejí 
užitek.

Pro Evropu
Nadační program Pro Evropu na-
bízí mimořádnou příležitost všem, 
kteří mají mimořádné nápady a po-
třebují na ně sehnat více peněz, 

než může naše (nebo kterákoliv 
jiná) nadace poskytnout. Tedy 
pro ty, kteří usilují o dotaci z fondů 
Evropské unie, ale nemají na zpra-
cování žádostí, studií a hromady 
dalších potřebných podkladů dost 
zkušeností či sil a potřebují pomoc 
odborníků, jejichž služby nejsou 
zrovna levné. Nadace nabízí prá-
vě fi nancování přípravy materiá-
lů, které jsou pro podání žádosti 
o grant EU nezbytné. Podle zku-
šeností z minulých let se to vyplá-
cí – mnohé organizace již granty 
ve výši několika desítek tisíc od Na-
dace OKD proměnily v miliony 
či dokonce desítky milionů korun 
od Evropské unie. vs

Rok 2011 je plný nových výzev

Semináře pro žadatele
OSTRAVA – Nadace OKD připravuje dva semináře pro žadatele, kteří si nejsou 
jisti, jak správně připravit projekt, nebo chtějí získat další informace o grantových 
výzvách na letošní rok. Uskuteční se na počátku března v Ostravě a v Praze.

Většina čtenářů Horníka to zřejmě bude mít blíže na ostravský seminář, který 
proběhne 1. března od 9 hodin v suterénním sále ředitelství OKD na Prokešově ná-
městí. Vzdálenější neziskovky se mohou zúčastnit 3. března semináře v Praze, ten 
začíná v 9.30 v Nadaci pro rozvoj architektury a stavitelství na Václavském náměstí.

Podrobné informace o seminářích, na které je třeba se předem přihlásit, najdou 
zájemci na internetové adrese www.nadaceokd.cz. vs

OSTRAVA – Neziskové organizace podporo-
vané Nadací OKD mají za sebou rok 2010 
s množstvím přínosných projektů a akcí, 
které realizovaly. Do toho letošního vstoupi-
ly s mnoha plány, které chtějí realizovat 
k prospěchu lidí v jejich okolí. Oslovili jsme 
je se dvěma otázkami:
1.  Co se vaší organizaci loni nejvíce povedlo?
2.  Jaké jsou vaše plány do letošního roku? 

Město Klimkovice
1. Největší akcí byla organizace Meziná-

rodního setkání mládeže, na které se v létě 
sjelo přes sto cizinců ve věku 13-17 let. O ně 
se starali jejich čeští vrstevníci, kteří se sami 
v minulých letech některého z šesti ročníků 
této akce zúčastnili. 

2. Vedení města se chce zapojit do sítě 
Zdravých měst, Místní agendy 21 a intenzivně 
spolupracovat s neziskovými organizacemi. 
Chceme realizovat Dělnické hřiště, pořádat 
farmářské trhy, zřídit muzejní expozici 
a naučnou stezku údajného objevitele uhlí 
na Ostravsku a našeho rodáka Jana Augus-
tina, organizovat každoroční akce a přimět 
občany k diskusi nad aktuálními tématy, 
jako jsou využití chátrajících budov či oživení 
života v centru města. 

Armáda spásy Ostrava
Alena Válková, fundraiserka

1. Za loňský největší úspěch jed-
noznačně považuji schválení žádosti 
o stavbu nového azylového domu. Až 
dosud k tomu sloužila bývalá ubytovna, 
teď jsme získali dotaci z OP Moravsko-
slezsko v oblasti „Rozvoj infrastruktury 
sociálních služeb“. V domě bude padesát 
lůžek ve dvaceti pěti pokojích, jídelna 
a adekvátní hygienické zázemí. Rozjeli 
jsme projekt „Lékařská péče pro lidi 
bez domova“, který je společným úsilím 
Armády spásy a NOKD, jež projekt podpo-
řila. Ambulance poskytuje služby jednou 
týdně a počet návštěv roste. Projekt je 
přínosný pro celou společnost, protože 
podporuje prevenci šíření nakažlivých 
chorob, kriminality a mapování rizikových 
skupin lidí.  

2. Chceme pokračovat v práci tak, 
abychom podpořili co nejvíce lidí v ná-
vratu do společnosti.  Mezi největší úkoly 
patří úspěšné dokončení nového azylové-
ho domu. Chceme pokračovat v projektu 
„Lékařská péče pro lidi bez domova“.  

Marek Síbrt

Odpovědi publikujeme ve zkrácené podobě.
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Napište veřejně prospěšný projekt a my vám ho pomůžeme uskutečnit.

Vyhlašujeme grantové kolo pro rok 2011, v němž bude hlavní pozornost věnována projektům 

podporujícím zdraví a sociální péči. Kromě toho samozřejmě nezapomínáme ani na další témata 

shrnutá ve čtyřech základních programech: Pro zdraví, Pro radost, Pro budoucnost a Pro Evropu. 

Uzávěrka pro podávání žádostí je 25. března 2011.

Více informací na www.nadaceokd.cz.

Klimkovice mají díky jinému projektu i krásný Parčík pro celou rodinu.
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MFK OKD získal útočníka Vránu
Příprava se fotbalové Karviné daří, nové posily zapadají do týmu, trenér je spokojen

KARVINÁ – Druholigo-
ví fotbalisté MFK OKD 
se necelé tři týdny před 
startem jarní části soutě-
že utkali na výjezdu s pr-
voligovým slovenským 
celkem MŠK Ružom-
berok a vyhráli na jeho 
půdě přesvědčivě 3:0.

Proti předchozím týd-
nům byl ten uplynulý 
z pohledu fotbalistů vol-
nější. „Volnější byl ale 
jen v tom smyslu, že klu-
ci dostali v pondělí den 
na odpočinek a sehráli 
jsme jen jeden zápas. Ji-
nak byl stejný. V úterý 

a ve středu dostali hrá-
či zase zabrat. Dva těž-
ší tréninky během týdne 
musí v přípravném obdo-
bí být,“ přiblížil průběh 
uplynulého týdne trenér 
Karviné Karel Kula.

Toho potěšila skuteč-
nost, že se mu pomalu 
vyprazdňuje marodka, 
na které zůstávají už jen 
Opic a Gonda s Fickem. 
„Druzí dva mají zvlášt-
ní tréninkový program, 
Martin Opic rehabili-
tuje po zánětu achilov-
ky,“ vysvětlil kouč MFK 
OKD.

Do přípravy se zno-
vu zapojil Zdeněk Látal, 
který se vrátil z hosto-
vání ve Znojmě a nově 
s mužstvem trénoval 
i Pavel Vrána, útočník 
z Dukly Praha. „Toho 
jsme získali z Dukly 
výměnou za brankáře 
Tomáše Kučeru, který 
je stále naším hráčem, 
i když teď hrál na Slo-
vensku. I pro Tomáše 
bude jistě lepší chytat 
druhou českou než dru-
hou slovenskou ligu,“ 
přiblížil Kula další změ-
ny v kádru.

Závěr týdne obstaral 
duel na půdě účastníka 
slovenské nejvyšší sou-
těže z Ružomberku. Kar-
vinští chtěli podat proti 
dalšímu ligistovi dobrý 
výkon a také ho podali. 
Dali tři góly, žádný ne-
dostali. „Mužstvo hrálo 
zodpovědně v defenzi-
vě, soupeře jsme vlastně 
pustili do jediné šance, 
a tu brankář Kafka bra-
vurně zneškodnil,“ po-
chválil Kula karvinského 
gólmana.

Chválit mohl i další 
hráče. „Obrana zahrá-
la kompaktně, výborně 
hráli Hoffmann, Štajer 
i Knötig. Ve středu pole 
zase Slončík, na toho je 
pořád spoleh. Gólem se 
blýskl i Vrána,“ vypočítá-
val Kula.

Jak se zdá, Karviné 
zima zatím vychází, nové 
posily postupně zapadají 
do týmu, vytváří se zdra-
vá a silná konkurence. 
Daří se střílet góly i nein-
kasovat. „Nějaké porážky 
jsme zaznamenali, ale to 
je normální, ty k fotba-
lu patří. Těší mě, že pro-
ti ligovým celkům jsme 
neprohráli, a to jsme na-
razili na Baník, Žilinu 
i Ružomberok,“ jmeno-
val Kula závěrem. 

 Martin Ruščin

Příprava karvinských fotbalistů běží podle plánu. Týmu se v ní převážně daří. V sobotu hraje MFK OKD 
další zápas v Novém Jičíně.

Vojtěch Petrovský a spol potřebují ve zbývajících zápasech základní části zabrat a do-
hnat na čele tabulky Lovosice.
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KARVINÁ – Vinou chřipkové epidemie 
v karvinském táboře se v neděli nehrálo 
extraligové utkání mezi HCB OKD a Kop-
řivnicí. Také elitní střelec karvinského 
mužstva Vojtěch Petrovský ulehl doma 
s teplotami a léčil se.

„Dá se říci, že už jsem skoro zdravý. 
Bral jsem antibiotika, stejně jako ostat-
ní kluci. Odklad zápasu byl rozumným 
řešením, sedm hráčů našeho kádru 
dostalo chřipku, další čtyři jsou zranění, 
prakticky bychom neměli s kým hrát. 
Zbyly by nám v týmu dvě spojky Lyžwa 
s Kružíkem plus mladý Dudek,“ stopro-
centně souhlasil s odložením utkání 
Vojtěch Petrovský.

Jaká nálada vůbec byla v týmu 
po předchozí drtivé porážce 
v Lovosicích?
„Samozřejmě to bylo špatné. Prohráli 
jsme ostudně, i když je třeba vidět, 
v jakém složení jsme hráli, tedy s la-
zaretem. Ten zápas jsme už hodili 
za hlavu, nic jiného nám ani nezbývá. 
Je třeba důstojně zvládnout zbývající 
program základní části. Mimochodem, 
takhle zahrát jsem Lovosice v životě 
neviděl. Vyšlo jim úplně vše, měly 75% 
úspěšnost střelby, to je nevídané.“

Jak moc je pro vás důležité 
zvládnout posledních šest utkání?
„Řekl bych, že při situaci, jak se 
vyvíjí tabulka, pro nás budou stěžejními 
zápasy ty v Hranicích a Plzni. Ale pocho-
pitelně si nebudeme moci dovolit ztratit 
ani o víkendu v Jičíně, protože bychom 
soupeře dostali zpět do hry o první 

šestku a vzhledem k tomu, že už jsme 
s ním doma ztratili, by to pro nás bylo 
krajně nepříjemné. Zásadními zápasy 
však jsou ty dva, které jsem jmenoval.“

Co bude rozhodovat?
„Důležité bude hrát svou hru, nepanika-
řit. Situace je letos extrémně vyrovnaná. 
Také potřebujeme, aby se nám doléčili 
marodi a my byli nestále ve hře o první 
místo. Každá ztráta bude znát.“

První jsou teď právě Lovosice, 
ale jak vidno, v soutěži může 
každý prohrát s kýmkoliv, jako 
například posledně Dukla 
s Frýdkem-Místkem.
„To je sice pravda, ale při tom modelu, 
který je letos nastaven, se to Dukly 
nijak nedotkne.“

Je to pro vás hodně zvláštní model?
„Play off mělo zcela jiný náboj. Teď se 
bude hrát nadstavba, pro všechny to 
bude něco zcela nového. Ještě jsem se 
s takovým závěrem soutěže nesetkal.“

Jak bude třeba v nadstavbě hrát?
„Musíme vše vyhrát, to je jasné. Když 
se nám to podaří jako v předchozích 
letech během play off, budeme první. 
K nadstavbě zkrátka musíme přistoupit 
jako k zápasům vyřazovací části, i když 
se nebude hrát na série, ale na klasická 
utkání s nejlepšími týmy. Je škoda, že 
ztratíme výhodu širšího kádru, protože se 
bude hrát jen o víkendech, ale musíme 
se s novým systémem prostě popasovat 
a ukázat všem, že jsme stále nejlepší.“  luk

Petrovský: Je třeba vše vyhrát

KARVINÁ – Druholigový 
karvinský klub MFK OKD 
prokazuje čich na talenty. 
V zelenobílých dresech 
mládežnických celků hrají 
například polský reprezen-
tant Jakub Legierski, český 
reprezentant Lukáš Kurušta, 
a teď k nim přibyl i nadějný srbský 
obránce Milenko Škorič (na snímku 

Dalibora Knapika).

Ten pro jarní boje v Moravskoslez-
ské dorostenecké lize, druhé nejvyšší 
soutěži v republice, posílí tým trenéra 
a manažera klubu Petra Mašleje z U19.

„Do Karviné jsem se dostal teď 
v zimě víceméně náhodou. Při jednom 
utkání jsem se potkal s Vladanem 
Milosavljevem, který v Karviné také 
hraje, a tomu se líbil můj výkon, takže 
mě doporučil sem Petru Mašlejovi,“ vy-
kládá v rodné srbštině mladý fotbalista 
z Bělehradu.

Česky pochopitelně neumí, takže se 
spoléhá na služby tlumočníka Milosavl-

jeva. „Vladan mi se vším 
pomáhá. Bez něj bych byl 
úplně ztracen,“ usmívá se 
Milenko Škorič. Odchovanec 
menšího z bělehradských 
klubů – OFK, příliš mnoha 
kluby ve své vlasti neprošel. 
Logicky, je mu teprve 

osmnáct. „V mládežnické kategorii jsem 
hrál pořád v OFK a teprve loni jsem 
hrál v klubu FK Sindjelić. Ten hraje třetí 
srbskou ligu. Teď jsem ale v Karviné 
a mým cílem je hrát pravidelně druhou 
ligu v dorostu. Když se mi bude dařit, 
možná přijde i šance mezi seniory,“ 
přál by si Škorič v letní pauze pozvánku 
k tréninkům do mužstva trenéra Karla 
Kuly.

„V Karviné se mi líbí. Je tady vše 
potřebné, na profesionální úrovni. 
Tréninkové podmínky jsou vynikající, 
takové doma nemáme,“ ocenil srbský 
talent zázemí karvinského klubu, jehož 
generálním partnerem je společnost 
OKD. luk

Karvinští mají srbský talent

MŠK Ružomberok –
MFK OKD 0:3 (0:2)

Branky: 2. Slončík, 25. Vrána, 
61. Knötig.
Karviná: Kafka – Hoffmann, 
Marcin (65. Horváth), Štajer, 
Knötig – Ciku 
(65. Jursa), Slončík (60. 
Gajdoš), Motyčka (70. 
Pavlík), Milosavljev (46. 
Látal) – Vrána, Radzineviči-
us (60. Presl)

www.chevrolet.cz

Vyberte si vůz, který nejlépe vyhovuje vašim potřebám: elegantní Cruze, Spark s výjimečným designem 

nebo praktické Aveo. Seznamte se s vozy se sníženou cenou osobně u nejbližšího dealera Chevrolet!
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NAŠE CENY SE ZIMOU   
SRAZILY
POŘIĎTE SI NOVÝ CHEVROLET SPARK, 
AVEO NEBO CRUZE ZA SNÍŽENÉ CENY!

MIMOŘÁDNĚ

VÝHODNÁ

NABÍDKA

SPARK

od 197 900 Kč*
AVEO

od 195 900 Kč*
CRUZE

od 279 900 Kč*

VAST-OIL spol. s r.o.
AUTOSALON KARVINÁ
Těreškovové 2347/50
Karviná – Mizerov 734 01

AUTOSALON HAVÍŘOV
Železničářů 3/1492
Havířov – Město 736 01 

www.vastoil.cz
INFOLINKA NONSTOP – 732 500 100 

od 168 900 Kč* od 155 900 Kč* od 249 800 Kč*

*Ceny platné při platbě v hotovosti.

Chevrolet – kombinovaná spotřeba 5,1-11,5 l/100 km, emise CO
2
 119-275 g/km.

* Ceny jsou platné při využití financování přes Chevrolet Finance.


